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Nu-mi pot Imagina, in 
Veneția lui Goldoni, o ne
cesară schimbare de spi
rit dinaintea vreunui nou 
spectacol do comedia 
dell'arte. Probabil și im
presie livrescă despre 
presupusa existență a u- 
nei vieți care nouă ni se 
pare acum un prelungit 
carnaval în care totul — 
și oamenii și piesele a- 
junse pînă la noi — e în
săși distribuția sa, gene
ricul și arhitectura sa. 
Poate și faptul că între 
natura ta obișnuită de 
trecător și cea de specta
tor teatral nu trebuia să 
treci niciodată un prag 
fizic, poate că datorită 
faptului că cei de pe 
scenă jucau întotdeauna 
pe cei din fața ei... Poate ! 
Cert este însă că nu s-a 
mai putut juca așa teatru. 
Și din cauza unor dis
tincții pe care Ie-a impus 
viața Ia curte din mo
mentul în care a asimilat 
arta, ambulantă pînă 
atunci, a teatrului ritua
lurilor sale și pentru fap
tul că scena nu mai opera 
o simplă mutație de anec
dotă din fața ei pe arenă, 
ci. dintr-un trecut de mult 
consumat, adus în fața 
privirilor mute de curio
zitate și seduse de posi
bile asocieri subtextuale 
a fabulei dramatice de 
pe scenă intrigilor de cu
lise. Intre stradă și scenă 
s-a interpus nu atit sala 
cit holul său, camera de 
metamorfozare spirituală. 
Holul oricărui teatru are
prin rațiunea existenței 
sale funcționalitate tera
peutică, de omogenizare șl 
aducere la același numl-

Marți, la Palatul Marii A- 
dunări Naționale, s-au înche
iat lucrările celei de a Vl-a 
Conferințe a Uniunii Asocia
țiilor Studenților din Republi
ca Socialistă România.

In ședința de dimineață, la 
discuțiile asupra rapoartelor 

5 Consiliului U.A.S.R. și Comi
siei de cenzori, au luat cu- 
vîntul delegații și invitații: 
acad. Ștefan Bălan, ministrul 
învățămîntului, Ion Amăriuța, 
student la Institutul politehnic 
„Gheorghe Gheorghiu - Def 
din București, Ion Barbur, a- 
sistent universitar, președintele 
Consiliului U.A.S. al Universi
tății din Cluj, scriitorul Horia 
Lovinescu, membru al Birou
lui Uniunii Scriitorilor, Lilia
na Bona, studentă la Institutul 
politehnic din Galați, Marin 
Ioțovici, student la Institutul 
de mine din Petroșeni, Radu 
Cozărescu, student, președin-

Comitetului Central
FIECARE BRIGADIER-

A doua zi
a lucrărilor

tele Consiliului U.A.S. al Con
servatorului „Ciprian Porum- 
bescu" din București, prof. dr. 
Ion Creangă, rectorul Univer
sității „Al. I. Cuza“ din lași, 
Simion Popescu, asistent uni
versitar, președintele Consiliu
lui U.A.S. din centrul univer
sitar Brașov.

După pauză au prezentat 
sintezele discuțiilor purtate 
in comisii, tovarășii: Aurel 
Stoica, membru în Consiliul 
U.A.S. Clttf (probleme profe- 
sional-științifice); Theodora 
Viorica Țigănoiu, studentă la 
Conservatorul din Iași (proble
me cultural-artistice); Con
stantin Bucur, student la I.S.E. 
„V. I. Lenin" din București 
(probleme de sport și turism) ; 
Florin Popa, student la I.M.F. 
din București (probleme so- 
cial-gospodărești și de asisten
ță medico-sanitară).

Au continuat, apoi, discuții
le la cele două rapoarte. Au 
luat cuvîntul: Sica Plopeșanu, 
studentă la I.S.E. „V. I. Le
nin" din București, prof. dr. 
Constantin Dinculescu, recto
rul Institutului politehnic 
„Gheorghe Gheorgh'iu-Def 
din București, Elena Ciobanu, 
studentă la Institutul pedago
gic din Bacău, Ionel Constan- 
dache, student la Institutul 

igronomic din Iași, Ivone
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in funcțiune

UN TEHNICIAN
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al Partidului Comunist Român,

TOVARĂȘULUI NICOLAE CEAUȘESCU
Dînd glas gindurilor și simțămintelor ce animă studențimea 

patriei, Conferința a Vl-a a U.A.S.R. exprimă profundul ata
șament al tineretului universitar față de harnicul și minu
natul nostru popor, față de Partidul Comunist Român, liotă- 
rîrea sa nestrămutată de a munci cu toată energia și vigoarea 
anilor tineri pentru a se forma ca viitori specialiști, cu o te
meinică pregătire și competență profesională, cu o înaltă con
știință a răspunderii sociale.

Noi, generația care învățăm astăzi pe băncile amfiteatrelor, 
scrutind largile orizonturi ale științei și culturii, mulțumim 
din toată inima poporului, Partidului Comunist Român, pen
tru grija și atenția permanentă, plină de solicitudine, ce o 
acordă creșterii schimbului de miine al intelectualității, pen
tru condițiile mereu mai bune în care trăim și învățăm, în- 
tr-un climat propice realizării aspirațiilor noastre celor mai 
cutezătoare.

Cuvîntul adresat Conferinței de către tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, secretarul general al Comitetului Central al Parti
dului Comunist Român — mesaj mobilizator, nou și puternic 
imbold pentru propășirea școlii superioare românești — a 
fost primit de toți studenții țării cu nemărginită bucurie și 
entuziasm. Transpunerea in viață a prețioaselor îndrumări 
care ne-au fost date reprezintă o datorie de onoare pentru 
asociații, pentru întregul tineret universitar.

Forumul studențimii —- cea de-a Vl-a Conferință a U.A.S.R 
— a prilejuit o analiză profundă și exigentă a muncii desfă
șurate in ultimii doi ani de asociații și tineretul universitar, 
o trecere în revistă a succeselor obținute, a experienței po
zitive dobindite, dezvăluind în același timp cu hotărîre nea
junsurile ce se manifestă in activitatea lor.

Dezbaterile din cadrul Conferinței, propunerile și măsu
rile adoptate, izvorîte din realitatea imperativelor actuale ale 
pregătirii tinerilor intelectuali, prin caracterul lor construc
tiv și mobilizator, prin perspectiva amplă ce o deschid 
muncii, vor duce la îmbunătățirea substanțială a activității 
asociațiilor, la creșterea rolului lor în întreaga viață uni
versitară.

Studenții patriei noastre, tineri români, maghiari, germani 
și de alte naționalități, înfrățiți în strădania comună de a 
deveni cetățeni de nădejde ai României socialiste, se anga
jează să muncească cu pasiune și tenacitate pentru a fi la 
înălțimea cerințelor dezvoltării societății noastre, a cuceri
rilor științei și tehnicii contemporane. Asociațiile vor pune 
în centrul atenției lor strînsa legare a învățămîntului cu 
practica, cu producția, conștiente fiind că studenții vor putea

căpăta o pregătire temeinică numai participind efectiv la 
procesul productiv în perioada practicii.

Ințelegînd că sarcinile complexe ale construcției socialiste 
cer formarea unor intelectuali multilateral pregătiți, cu un 
larg orizont spiritual, cu un profil moral înaintat, asociațiile 
vor desfășura o bogată activitate care să înlesnească stu
denților înțelegerea profundă a politicii științifice a parti, 
dului, să cultive mîndria față de realizările poporului, dra
gostea fierbinte față de patria socialistă, să-î ajute in inter
pretarea de pe poziția concepțiilor Înaintate a realităților 
lumii contemporane, să stimuleze setea de cunoaștere a ma
rilor valori ale științei și culturii naționale și universale. Vom 
promova consecvent principiile eticii comuniste, trăsăturile 
proprii omului societății socialiste.

Conferința asigură Partidul Comunist Român, Comitetul 
său Central că studențimea va munci fără preget, cu pa
siune și dăruire pentru însușirea unor temeinice cunoștințe 
teoretice și practice, pe măsura cerințelor actuale și de per
spectivă ale dezvoltării economice și social-culturale a țării. 
Nu avem țel mai nobil și mai apropiat inimii decit acela de 
a vedea rodind înzecit cunoștințele, energia și îndrăzneala 
tinereții noastre în viitoarele izbînzi ale poporului, în efor
turile unanime de ridicare a patriei socialiste pe cele 
înalte culmi ale progresului și civilizației.

Angajamentul nostru de azi, fapta de mîine să fie 
sura recunoștinței pline de dragoste pe care o purtăm 
porului și partidului, a devotamentului cu care înțelegem să 
muncim și să luptăm pentru ca patria noastră — Republica 
Socialistă România — să devină tot mai prosperă și mai 
puternică, să se întărească și să înflorească națiunea noastră 

socialistă.

CONFERINȚA A VI-A A 
UNIUNII ASOCIAȚIILOR STUDENȚILOR 
DIN REPUBLICA SOCIALISTĂ ROMÂNIA

în secția de laminare a U- 
zinelor textile „30 Decem

brie" Arad
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însuflețirea și entuziasmul 
tineresc au dominat lucră

rile Conferinței
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Comitetul Executiv al Consiliului IH.S.II
Angelescu Mircea, Amăriuța 

Ion, Anghel Traian, Bistriceanu 
Marian, Bona Liliana, Ciocan 
Vasile, Deac Titus, Fejeș Iuliu, 
Ghihuțiu Aurel, Hasenfus Ivone 
Maria, Ionescu Sorin, Irimie

Virgil, Ivan Margareta, Iordache 
Elena, Kikeli Pali, Păcuraru Lia 
Maria, Popa Florin, Stancu Emi- 
lian. Stoian Niculae, Stoica 
Aurel, Stoica Mihai, Uncheșel 
Emil, Vereș Iulian.

Biroul Executiv al Consiliului U.A.S.R.
Mircea 

Ion
Angelescu 
Amăriuța 
Fejeș Iuliu 
Păcuraru Lia Maria 
Stancu Emilian 
Stoica Mihai 
Vereș Iulian

— Președinte al Consiliului U.A.S.R.
— Vicepreședinte
— Vicepreședinte.
— Vicepreședinte
— Vicepreședinte
— Vicepreședinte
— Secretar al consiliului.

★

In prima sa ședință, 
pe tovarășul Ilie Gavrilă.

Comisia de cenzori a ales ca președinte

PRODUCȚIA 
PLEDEAZĂ

Am sosit la Poiana Mare, în 
raionul Calafat, în ziua cînd avea 
loc adunarea generală a membri
lor Cooperativei agricole de pro
ducție „Viata nouă". In fondul 
dezbaterilor, bilanțul lui 1966 — 
prilej de satisfacție pentru acești 
oameni harnici — este socotit 
„platforma" de pe care pornesc, 
în perspectiva acestui an, pre
vederile noului plan.

Obținînd, pe teren neirigat, 
4 230 kilograme porumb boabe 
la hectar pe toată suprafața de 
850 de hectare, precum și o 
medie de 2 200 kilograme griu la 
hectar („performanțele" fiind la 
același nivel și la celelalte culturi), 
țăranii cooperatori de aici și-au 
propus pentru 1967 să transfor
me aceste „recorduri" în pro
ducții obișnuite. „Avem toate 
condițiile să realizăm ceea ce 
ne-am propus — spunea în aduna
re cooperatorul CONSTANTIN 
CARAGEA. Primim cantități su
ficiente îngrășăminte chi-

mice, ne-au fost repartizate 
mașini agricole bune — trebuie 
să avem însă mai multă grijă 
pentru aplicarea agrotehnicii. In 
această privință, un rol deosebit 
îl au brigadierii. De aceea eu 
propun adunării generale să ho
tărască școlarizarea obligatorie a 
tuturor brigadierilor care nu au 
calificare de tehnicieni".

Propunerea a fost acceptată în 
unanimitate. Hotărîrea adunării 
generale, exprimînd atenția deo
sebită care se acordă ridicării 
continue a capacității profesio
nale a brigadierului, pornește 
dintr-o experiență proprie. După 
cum aveam să aflăm, din 14 bri
gadieri ai cooperativei agricole 
11 sînt tehnicieni. Comparînd re
zultatele obținute în aceleași con
diții, diferența este certă ; bri
găzile conduse de un tehnician 
realizează constant un plus de

La întreprinderile de foraj din 
regiunea Argeș au sosit recent 
primele instalații 2 HT — 150 
realizate în producție de serie 
la Uzinele „I Mai“ din Ploiești. 
Este o crea(ie nouă a construc
torilor de utilaj petrolier, re
zultată din adaptarea instalației 
de foraj 4 LD 150 pentru acțio
nare cu motoare electrice asin
crone. Ca și la 4 LD, turla so 
montează pe sol din tronsoane și 
apoi se ridică cu troliu) de foraj 
în poziție de exploatare. Pe lingă 
montarea rapidă și simplă, noua 
instalafie oferă avantajul unei 
vizibilități depline în timpul lu
crului. De asemenea, ea poate 
fora la o adincime de 3 200 
metri.

(Agerpres)



A VI-A CONFERINȚĂ A U. A. S. R.
Cuvîntul tovarășului

NICOLAE VIRGIL IRIMIE
(București)

în mod deosebit am reținut 
din cuvintarea tovarășului 
Nicolae Ceaușescu indicațiile 
privind sporirea contribuției 
noastre în ridicarea procesului 
ue instrucție și educație la ni
velul revoluției științifice con
temporane.

Conștienți de înalta îndato
rire patriotică, de a se pregă
ti la nivelul cerințelor actuale 
și de perspectivă, studențimea 
bucureșteană se prezintă la cea 
de-a Vl-a Conferință a U.A.S.R. 
cu un bilanț general pozitiv, 
reflectat în atitudinea înainta
tă față de învățătură.

Raportul prezentat — spunea 
vorbitorul în continuare — 
atrage atenția asupra unor 
stări de lucruri care sînt pe 
deplin valabile și pentru 
centrul nostru universitar. în 
timp ce exigența, spiritul de 
răspundere și de disciplină 
cresc în toate domeniile vieții 
noastre, ca o cerință a mer
sului înainte, a consolidării 
statului socialist, în institutele 
bucureștene se mai găsesc 
încă studenți care nu respec
tă și nesocotesc îndatoririle u- 
niversitare, absentează de la 
cursuri și seminarii, nu stu
diază sistematic, nu-și execută 
la timp proiectele și lucrările 
de laborator, plătind un tribut 
lenei și chiulului.

Vorbitorul, analizînd cauze
le unor asemenea deficiențe, 
s-a referit la neajunsurile din 
activitatea asociațiilor, criti- 
cind lipsa intervenției operati
ve a acestora în procesul de în- 
vățămînt.

Pregătirea profesională nu 
este o chestiune de bunăvoin
ță, facultativă. Un profesor 
mediocru însemnează 30—40 
de promoții de elevi mediocri.

Cuvîntul tovarășului

EMIL UNCHEȘEL
(Iași)

în prima parte a cuvîntului 
său, vorbitorul a făcut o amplă 
analiză a rezultatelor obținute 
de studenți la învățătură, în 
activitatea științifică și în 
practica de producție.

Cu realizările ne mîndrim — 
arăta vorbitorul — fără a con
sidera însă că am făcut totul. 
Spunînd aceasta, ne gîndim la 
cei 30 la sută din studenții 
noștri cu medii sub 7, la acei 
studenți care repetă an de an, 
consumind, fără randament, 
valori materiale puse la dis
poziția lor de către partid și 
de către statul nostru.

Concluzia este că acești stu
denți se lasă antrenați de alte 
preocupări decît cele profesio
nale. Considerăm că o vină o 
poartă și asociațiile noastre, 
colectivele din care aceștia 
fac parte. Intransigența a fost 
înlocuită cu o colegialitate 
prost înțeleasă. în legătură cu 
aceasta, îmi amintesc sfatul u- 
nui regretat profesor care spu
nea : „Este de preferat să se 
supere studentul de azi, decît 
inginerul de mîine“.

O serie de probleme nu de
pind în aceeași măsură de ac
tivitatea noastră, dar afectea
ză substanțial procesul de pre
gătire. Există o categorie de 
studenți, care au fost ajutați, 
care au aceleași condiții de 
trai și studiu ca toți ceilalți,

Cuvîntul tovarășului 

ȘTEFAN MIHĂILESCU 
(Timișoara)

După ce a relevat o seamă 
de aspecte — pozitive și cri
tice din activitatea asociațiilor 
centrului universitar în ceea 
ce privește munca profe
sională, vorbitorul s-a oprit pe 
larg asupra activității desfășu
rată de asociațiile studenților 
în căminele și cantinele din 
centrul universitar.

Sub conducerea organizații
lor de partid, asociațiile stu
denților, alături de ceilalți fac
tori, își aduc un aport însem
nat la crearea unei atmosfere 
corespunzătoare în cămine, la 
soluționarea și rezolvarea pro
blemelor social-gospodărești ale 
studenților. A existat o mai 
mare preocupare și pentru or
ganizarea plăcută a timpului 
liber al studenților căminiști : 
au avut loc audiții muzicale, 
concursuri periodice, întîlniri 
cu oameni de cultură și artă, 
seri de poezie și proză, vizio
narea unor emisiuni televizate 
și altele. Ca urmare, în tot 
mai multe cămine din centrul 
universitar există o atmosferă 
plăcută de ordine și disciplină, 
de grijă față de bunurile ob
ștești.

Criticînd totodată atitudinea 
lipsită de grijă a unor studenți 
față de bunurile din cămine 
și cantine, tovarășul Mihăiles- 
cu arată că este necesară o 
contribuție mai eficientă a 
asociațiilor în domeniul social- 
gospodăresc. în această idee — 
a spus vorbitorul va trebui să 
întărim controlul obștesc în 

Un inginer mediocru înseamnă 
un prejudiciu adus sectorului 
în care va lucra. De aceea 
— arăta vorbitorul în conti
nuarea cuvîntului său — 
conștienți de propriile noas
tre deficiențe, vom milita cu 
mai multă consecvență pentru 
dezvoltarea răspunderii stu
denților față de principala 
îndatorire — temeinica pregă
tire pentru munca viitoare.

Totodată considerăm că la 
obținerea unor rezultate slabe 
concură și cauze care țin de 
conținutul și organizarea pro
cesului de învățămînt. De e- 
xempiu, actualul regulament, 
privind drepturile și îndatori- 
rile_ studenților, nu stabilește 
decît o răspundere formală în 
legătură cu îndeplinirea obli
gațiilor profesionale de către 
aceștia. Cercetînd motivele 
pentru care se aplică sancțiu
nile nu vom găsi decît în pu
ține cazuri studenți sancționați 
pentru nepregătire sistematică, 
pentru dezinteres față de în
vățătură. Credem că este ne
cesar să se îmbunătățească în 
acest sens actualul regulament.

De asemenea, în actualele 
condiții, acordarea bursei, re
partizarea absolvenților în pro
ducție și remunerarea acesto
ra nu sînt factori suficient de 
stimulativi pentru ridicarea ca
lității pregătirii profesionale a 
tuturor studenților. Sîntem 
de părere că Ministerul 
învățămîntului ar trebui să 
studieze posibilitățile îmbu
nătățirii actualului regula
ment de acordare a burselor 
și, eventual, chiar acordarea, 
alături de acestea, a unor îm
prumuturi rambursabile după 
absolvire.

dar nu depășesc notele medi
ocre. Statistic, se poate con
stata că mediocritatea își are 
rădăcini din învățămîntul me
diu și chiar elementar. Ar fi 
potrivit ca exigența concursu
rilor de admitere să crească, 
să fie admiși’ numai cei care 
dovedesc că pot să depășească 
această mediocritate. în acest 
fel, ar crește simțul de răspun
dere, s-ar căuta, și cu siguran
ță găsi, direcțiile profesionale 
ale tinerilor în funcție de ap
titudini și capacitatea lor de 
muncă.

Vorbitorul a făcut apoi pro
puneri privind îmbunătățirea 
sistemului de editare a cursu
rilor. Experiența a arătat că 
existența atelierelor litogra
fice în centrele universitare 
este de un real folos. Litogra- 
fierea cursurilor, a îndrumare- 
lor de laborator, poate ușura 
mult procesul de învățămînt.

în încheiere — spunea vor
bitorul — vreau să arăt că în 
cadrul condițiilor materiale ce 
ne sînt create, rezultatele în 
ansamblu pot și trebuie să fie 
mai bune. Activitatea noastră, 
a tuturor factorilor care acti
văm în domeniul școlii superi
oare trebuie îmbunătățită și 
noi sîntem ho,tărîți să facem 
acest lucru, așa cum ne-o cere 
partidul.

cămine prin colective de con
trol obștesc formate din stu
denți și care să funcționeze pe 
lîngă comisiile sociale ale con
siliilor A. S. din facultăți. Va 
trebui să asigurăm totodată 
mai multă autonomie și răs
pundere comitetelor de cămine 
în privința măsurilor și hotă- 
rîrilor pe care le iau pe baza 
Regulamentului și instrucțiu
nilor în vigoare.

Sînt convins că prin întări
rea opiniei tuturor colective
lor studențești, prin creșterea 
răspunderii tuturor cadrelor 
de conducere ale organizațiilor 
de tineret care locuiesc în că
min, a comitetelor de cămin și 
cantină, a colectivelor de con
trol obștesc, eficiența muncii 
A. S. în problemele social-gos
podărești va crește simțitor.

Făcînd unele propuneri pri
vind mai buna desfășurare a 
vieții de cămin, vorbitorul 
a arătat în continuare :

Personal, cred că atunci cînd 
s-a trecut la proiectarea și 
construcția lor nu s-au luat în 
considerare în suficientă mă
sură, problemele privind efi
ciența economică, prin con
struirea unor camere de nu
mai două paturi. Totodată, por
nind de la realitatea cunos
cută, că în condițiile unui co
lectiv redus la limita sa mini
mă și activitatea educativă se 
desfășoară mai greoi, proiec- 
tanții ar trebui să ia în consi
derare posibilitatea construi
rii unor camere cu 4-5 paturi.

Discuții la rapoartele prezentate
Cuvîntul tovarășei

LIA MARIA PÂCURARU 
(Cluj)

Școala noastră superioară, 
organizațiile de tineret — 
spunea vorbitoarea — au de
pus și depun eforturi în vederea 
împletirii procesului instructiv 
cu un complex proces educa
tiv.

Alături de pregătirea profe
sională, cultura generală a stu
denților constituie o latură în
semnată a procesului instruc- 
tiv-educativ. Avînd în vedere 
acest deziderat, consiliul U.A.S. 
din centrul nostru universitar, 
sprijinit de Comitetul U.T.C. și 
sub directa îndrumare a comi
tetului de partid pe centru, a 
organizat acțiuni care și-au 
găsit un larg ecou în masa de 
studenți. Festivalul „Primă
vara studențească", organizat 
în anul universitar trecut, 
constituie un exemplu semni
ficativ în acest sens. Manifes
tare cultural-educativă uni
tară și variată, închinată ce
lei de a 45-a aniversări a 
P.C.R., festivalul s-a desfășu
rat sub semnul entuziasmului 
tineresc al voioșiei, dovedind 
valențele artistice și creatoare 
ale studențimii clujene. Con
cursul „Din viața și munca 
studenților", organizat cu o- 
cazia festivalului, a avut un 
mare răsunet în institutele de 
învățămînt superior din cen
trul universitar în special, la 
cele două institute de artă clu
jene. Poate nu ar fi rău dacă 
am reuși să mobilizăm la a- 
ceste concursuri mai mulți stu
denți de la alte institute de 
învățămînt superior decît cele 
cu profil artistic.

Cuvîntul tovarășului

KIKELY PALL
(Tg. Mureș)

Am ascultat cu deosebită a- 
tenție cuvintele calde adresate 
Conferinței noastre de către 
tovarășul Nicolae Ceaușescu. 
Permanenta atenție și grijă a- 
cordată de partid învățămîntu
lui superior îndeamnă pe fie
care dintre noi la adîncă cu
getare în legătură cu rolul 
nostru în societatea de astăzi, 
importantele sarcini ce ne stau 
în față.

Desfășurînd o muncă dife
rențiată cu anii de studii pre- 
clinici și clinici, asociația stu
denților din Institutul de me
dicină din Tg. Mureș a obținut 
în ultima perioadă o seamă de 
rezultate pozitive. Circa 90 la 
sută dintre studenții noștri au 
obținut la examene calificative 
între 7 și 10, în condițiile unei 
exigențe sporite.

Absolvenții răspund, în ma
rea lor majoritate, imediat 
după absolvirea facultății, la 
necesitățile practicii medicale 
din circumscripții. Cu toate a- 
cestea, rezultatele nu ne pot 
mulțumi, deoarece unele as
pecte ale formării noastre 
profesionale — conștiința me
dicală, concepția științifică — 
se reflectă în măsură mică în 
calificativele obținute la exa
men. Greutatea aprecierii lor 
rezidă în faptul că aceste la
turi sînt în formare, iar pe de 
altă parte nu există un crite
riu unic de apreciere a lor. 
Unul dintre principiile funda
mentale ale formării cadrelor 
medicale este acela de „a nu 
vindeca boala" ci „bolnavul", 
fapt care necesită, pe lîngă cu
noștințe teoretice și practice 
profesionale, o personalitate 
formată din partea medicului, 
care, în timpul procesului cu
rativ, stabilește o strînsă legă
tură cu bolnavul.

Cuvîntul tovarășului
EMILIAN STANCU

(București)
Asociațiile au fost constitui

te pe facultăți, după specificul 
și personalitatea fiecăreia. Or, 
acest lucru s-a uitat, uneori, 
ajungîndu-se la o centralizare 
deseori excesivă manifestată 
în concentrarea la consiliul 
U.A.S. a aproape tuturor pro
blemelor mari și mici, fără a 
ține seama prea mult de ini
țiativele facultăților.

Pentru îmbunătățirea muncii 
A.S. din facultăți se impunea 
acordarea unei atenții sporite, 
activității la nivelul anului. 
Iată de ce este binevenită 
ideea creării la nivelul anului 
a comisiei A.S. de an, care poa
te să cuprindă un număr mai 
mare de sarcini, să se ocupe 
de conținutul și perspectiva 
muncii, de îmbunătățire a acti
vității profesionale și de edu
cație.

Ocupîndu-se apoi de activi
tatea asociației cu studenții 
anului I, vorbitorul sublinia, 
printre altele : Primirea în 
asociație, trebuie făcută în- 
tr-un cadru solemn, cu o notă 
personală de la o facultate la 
alta. Aceste primiri ar trebui 
să devină o tradiție a facul
tății. Astfel, la Facultatea de 
limba română a Universității

O contribuție de seamă la 
lărgirea orizontului de cunoș
tințe a studenților din centrul 
nostru universitar o aduc acți
unile organizate în cadrul ca
sei de cultură. Programele 
săptămînale au cuprins acți
uni pline de interes. Acesta a 
fost motivul prezenței a circa 
7 500 de studenți, săptămînal, 
în acest lăcaș studențesc de 
cultură. „Istoria, poporul și e- 
roii săi", „Decebal șl epoca sa", 
„Lupta poporului nostru pen
tru eliberare națională și 
drepturi sociale în secolul al 
XIX-lea“, ciclurile tematice 
sînt numai cîteva din acțiu
nile complexe care s-au bucu
rat de aprecierea unanimă a 
tineretului nostru studios.

în continuarea cuvîntului 
său, vorbitoarea, referindu-se 
la latura educativă a procesu
lui de învățămînt, a subliniat 
necesitatea prezenței cadrului 
didactic în munca educativă, 
în special cadrele didactice 
tinere, care au absolvit facul
tatea de curînd și care sînt 
membri ai A.S. au posibilitatea 
de a se apropia mai mult de 
studenți, de a discuta și dez
bate cu ei toate problemele 
ce-i frămîntă.

Sîntem convinși — a spus în 
încheiere vorbitoarea — că 
hotărîrile conferinței noastre 
vor avea urmări pozitive asu
pra întregii activități ce se 
desfășoară în centrul nostru 
universitar.

Trebuie să arătăm că, în cei 
6 ani de studiu, există o pre
ocupare sporadică, neorgani
zată, față de aceste probleme, 
formarea acestei laturi lăsîn- 
du-se pe seama practicii din 
anii de după terminarea fa
cultății. Studenții din anii su
periori simt din ce în ce 
mai mult necesitatea unei dis
cipline care să sintetizeze cu
noștințele acumulate, asociate 
cu noțiuni de psihologie me
dicală și psihoterapie.

Considerăm — spunea vor
bitorul — că multitudinea dis
ciplinelor studiate în cei 6 ani, 
fără un ajutor sistematic și 
organizat, ne îngreunează for
marea unei linii hotărîte în 
gîndirea noastră medicală. De 
aceea simțim nevoia introdu
cerii unei discipline sintetice, 
pentru ultimii ani de studii, 
care să pună bazele științifice 
ale logicii medicale.

In realizarea acestui scop, 
considerăm că asociațiile stu
dențești au un rol deosebit, 
mai ales în stadiul experimen
tal al fundamentării acestei 
discipline. Rolul asociațiilor ar 
consta în organizarea unor 
discuții și anchete printre ca
drele cele mai competente și 
grupuri de studenți. Rezulta
tele acestor discuții ar repre
zenta un indiciu prețios pri
vind nivelul nostru de cu
noștințe actuale în acest dome
niu și cele care ne-ar fi abso
lut necesare.

Prelucrarea datelor obținute 
cu ocazia acestor discuții, ex
periența cadrelor noastre de 
valoare, corelate cu experien
ța existentă ar putea servi în 
anii viitori la punerea bazelor 
unor asemenea discipline.

București, s-a încetățenit obi
ceiul de a-i primi pe „boboci" 
în cadrul unei festivități deo
sebit de emoționante la care 
participă toți profesorii și stu
denții facultății

Totodată, nu ar fi rău dacă, 
cu ocazia primirii lor în aso
ciație, s-ar înmîna semne 
distinctive (insigne, ecusoa
ne). Un absolvent mai vechi 
al facultății de drept povestea, 
cu oarecare nostalgie, că după 
ce se comunicau rezultatele de 
la examenul de admitere cei 
reușiți dădeau fuga să-și 
procure insignele respective.

Mai vreau să relev fap
tul că ar fi binevenită or
ganizarea de către decanate, 
în colaborare cu A.S. a cursu
rilor inaugurale, cu caracter 
festiv, care să sublinieze în 
special importanța și frumuse
țea meseriei.

Ar fi util ca studenții care 
se disting în mod deosebit 
prin pasiune pentru meserie, 
prin învățătură, disciplină, ac
tivitate obștească, prin atitu
dine moral-cetățenească ire
proșabilă să fie declarați 
membri de onoare ai asociației 
respective și trecuți în cartea 
de onoare a facultății.

O dată pe lună, sau semes

trial să se organizeze ziua AS 
din facultate. Cu acest prilej, 
să aibă loc întîlniri cu oameni 
de seamă — așa cum cu ani 
în urmă, N. Iorga venea în 
mijlocul studenților din Aso
ciația „Vasile Pîrvan", de la 
facultatea de istorie. Se pot în-

Cuvîntul
DANIELA TEMCIUC

( Craiova)
Cuvîntul tovarășului Nico

lae Ceaușescu, rostit la tribu
na Conferinței, are în inimile 
noastre însemnul unui îndemn 
de a învăța foarte bine, de a 
ne forma ca specialiști capa
bili să ne alăturăm priceperea, 
talentul nostru efortului co
lectiv al poporului, în opera 
de desăvîrșire a construcției 
socialismului. La cele 9 facul
tăți ale Craiovei, în cea mai 
tînără universitate a țării, pes
te 2 500 tineri se pregătesc 
pentru a deveni ingineri, eco
nomiști, agronomi, profesori. 
In colectivitatea noastră s-a 
creat o atmosferă de seriozita
te, de studiu perseverent. Stu
denții noștri sînt dornici să pă
trundă în cele mai variate 
probleme ale cunoașterii.

In cuvîntul meu, doresc să 
mă refer la rolul asociațiilor, 
în lărgirea orizontului de cul
tură al studenților, la măsura 
în care preferințele studenților 
își află cadrul potrivit de afir
mare și dezvoltare. Tinerii 
noștri se pregătesc pentru a 
deveni specialiști într-o pro
fesie, dar contactul cotidian cu 
literatura, vizionarea unui spec
tacol, vizitarea unui muzeu, 
popasul în fața unui tablou,

In timpul lucrărilor Conferinței

Cuvîntul tovarășului
Acad. ȘTEFAN BĂLAN

ministrul învățămîntului
In cadrul vastului program 

stabilit de cel de-al IX-lea 
Congres al P.C.R., care inaugu
rează o nouă etapă în opera 
de edificare socialistă a țării 
și de înflorire a națiunii ro
mâne — sublinia vorbitorul 
— învățămîntului superior 
îi revine menirea să asigure 
formarea de specialiști cu 
înaltă calificare la nivelul ști
inței și tehnicii contemporane, 
cu larg orizont cultural și po
litic, cu o comportare demnă 
în societate, capabili să răs
pundă cu succes sarcinilor ce 
le revin după absolvire.

Cuvintele pline de căldură 
rostite de tovarășul Nicolae \ 
Ceaușescu la începutul lucrări
lor conferinței, prețuirea ma
nifestată față de activitatea 
studențimii și a personalului 
didactic ne umplu inimile de 
bucurie și reprezintă un nou și 
puternic îndemn pentru mun
ca noastră de viitor.

Tovarășul Ștefan Bălan a 
înfățișat apoi amplul tablou al 
dezvoltării școlii superioare 
românești în anii cincinalului. 
Concomitent cu lărgirea și mo
dernizarea bazei materiale se 
va îmbunătăți organizarea și 
conținutul învățămîntului, pen
tru ca pregătirea viitorilor ingi
neri, economiști, profesori, me
dici, oameni de artă, să se 
înfăptuiască în deplină con
cordanță cu cerințele dezvol
tării economice și culturale a 
țării, în pas cu cele mai noi 
realizări ale științei și teh
nicii.

Deși în ultimii ani s-a acor
dat atenție îmbunătățirii pla
nurilor și programelor de în
vățămînt — a spus apoi vor
bitorul — Ministerul Invăță- 
mîntului va trebui să adopte 
neîntîrziat noi măsuri de mo
dernizare a lor, folosind o și 
mai largă consultare a specia
liștilor din învățămînt și din 
producție. Se impune o repar
tizare mai rațională a numă
rului săptămînal de ore pe 
discipline și stabilirea unui 
raport mai judicios între pre
legeri, seminarii și activități 
practice. O atenție deosebită 
se va acorda introducerii unor 
discipline noi cerute de pro

chega legături cu diverse în
treprinderi și instituții în 
funcție de profilul facultății, 
cu care se pot organiza ac
țiuni comune și bine ar fi 
dacă aceste legături ar deveni 
tradiționale.

tovarășei

toate acestea ne învață să cu
noaștem lucrurile mai bine.

In facultățile universității 
craiovene au fost organizate 
audiții, simpozioane, vizitarea 
unor muzee. Casa de cultură a 
oferit studenților posibilitatea 
de a participa la seri culturale, 
conferințe, simpozioane, reu
niuni și spectacole, la diferite 
acțiuni organizate pe cicluri. 
De mult succes s-a bucurat, de 
exemplu, ciclul „Tudor Vladi- 
mirescu", care a cuprins sim
pozioanele „Personalitatea lui 
Tudor Vladimirescu" și „Rolul 
lui Tudor Vladimirescu în 
răscoală", vizionarea unei ex
poziții și vizionarea filmului 
„Tudor".

Experiența inițierii lor ne-a 
demonstrat că atunci cînd sînt 
organizate sub semnul exigen
ței, studenții se invită singuri. 
Există însă tendința să se or
ganizeze asemenea acțiuni nu
mai atunci cînd se asigură o 
participare numeroasă, de cî
teva sute. In acest sens, cred 
că ar trebui să existe mai mul
tă preocupare. Uneori, se uită 
că pentru a trezi interesul stu
denților față de activitatea 
cultural-artistică, numai în
demnul nu ajunge. Este nece
sară și organizarea model a 
fiecărei acțiuni.

gresul științei, precum și po
sibilității ca studenții să-și 
poată alege acele discipline 
care sînt mai apropiate de 
preocupările lor. In ceea ce 
privește programele de curs, 
va trebui să se procedeze mai 
operativ la punerea lor de 
acord cu problemele actuale 
ale științei și tehnicii, la elimi
narea cunoștințelor perimate și 
a paralelismelor.

Se va avea în vedere, în a- 
celași timp, perfecționarea la
turii pedagogice a procesului 
instructiv-educativ, creșterea 
preocupării personalului di
dactic pentru dozarea progre
sivă a cunoștințelor, concomi
tent cu o cît mai judicioasă 
înlănțuire a acestora, folosi
rea pe scară mai largă a mij
loacelor tehnice în învăță
mînt, antrenarea studenților la 
o participare efectivă, creatoa
re, în asimilarea științei.

Pe bună dreptate s-a relevat 
faptul că practica în producție 
a studenților are încă unele 
deficiențe. Pentru înlăturarea 
lor Ministerul învățămîntului 
restudiază organizarea acestei 
activități pentru a asigura o 
mai judicioasă repartizare a 
perioadelor el de desfășurare 
reconsiderînd totodată și conți
nutul ei, astfel îneît să se rea
lizeze o mai strînsă legătură 
între pregătirea din «facultate 
și sarcinile concrete ale viitoa
rei profesiuni. Vor fi consul
tate ministerele, instituțiile de 
învățămînt, U.A.S.R. Se vor 
căuta împreună cu celelalte 
ministere soluții pentru ca stu
denții să poată folosi o parte 
din timpul lor liber și la parti
ciparea remunerată în activi
tatea de producție.

In spiritul înaltei exigențe 
exprimate de conducerea par
tidului cu privire la ridicarea 
calității și a eficienței întregii 
noastre activități — sublinia 
tovarășul Ștefan Bălan în 
continuare — este necesar să 
găsim neîntîrziat soluții pen
tru îmbunătățirea pregătirii 
studenților care obțin încă re
zultate nesatisfăcătoare. Măsu
rile ce urmează a fi adoptate 
pentru îmbunătățirea conținu
tului învățămîntului și a me

todelor de predare, a sistemu
lui de promovare, a metodelor 
de stimulare pentru cei ce în
vață bine, a organizării stu
diului individual — însoțite 
de activitatea mai fermă și 
mai perseverentă a asociațiilor 
studenților — își vor aduce 
contribuția la înlăturarea a- 
cestor deficiențe.

Printre cauzele rezultatelor 
slabe la învățătură obținute de 
unii studenți este relevată și 
lipsa manualelor la unele dis
cipline. Este într-adevăr o si
tuație dificilă, care — așa cum 
s-a arătat și în raport — va 
trebui să fie cît mai grabnic 
înlăturată. Ministerul Invăță- 
mîntului dă o mare atenție re
zolvării acestei probleme, în 
care scop a întocmit un plan 
editorial pe anul 1967 și unul 
de perspectivă, luînd totodată 
măsuri pentru sporirea tiraje
lor și solicitînd personalul di
dactic la elaborarea de ma
nuale noi, calitativ superioare. 
Un sprijin deosebit se va da 
institutelor la editarea unor 
cursuri (în special acelea de 
dimensiuni mai reduse), folo
sind posibilitățile de multipli
care pe plan local.

O altă problemă pe care aș 
dori s-o ridic — arăta în con
tinuare vorbitorul — pri
vește necesitatea ca, îm
preună cu U.A.S.R., să re
vedem, cît mai neîntîrziat 
Regulamentul de activitate 
profesională a studenților, Re
gulamentul caselor de cultură 
studențești și sarcinile privind 
îmbunătățirea mișcării sporti
ve în rîndurile studenților, în 
scopul de a elimina lipsurile 
care au fost semnalate în ra
port sau de unii vorbitori. De 
altfel, sugestiile și propunerile

Cuvîntul tovarășului 
ION AMĂRIUȚA 

(București)
Sînt mîndru că pot raporta 

conferinței rezultatele frumoa
se ale colectivului studențesc 
al Facultății de electrotehnică 
din București. Dar, alături de 
colegii noștri care și-au făcut 
din studiul individual esența 
preocupărilor lor cotidiene, se 
află și studenți care nu mani
festă exigență față de propria 
lor pregătire profesională. Răs
punzători de rezultatele slabe 
obținute pe băncile facultății 
sînt în primul rînd acești stu
denți care își fac din munca 
formală un titlu de glorie, nu 
se pregătesc și nu se prezintă 
la lucrările de control progra
mate în cursul semestrului. 
Merg chiar pînă la a căuta să 
generalizeze așa-zisa „experi
ență1' a lor din care rezultă că 
se poate promova și fără efor
turi.

La cursuri și seminarii lipsesc 
atît cît le permite limita de ex
matriculare și „colegialitatea" 
responsabilului de grupă. De 
multe ori chiar dacă nu absen
tează, au doar o prezență fizică, 
întrucît în locul predării as
cultă meciul „la tranzistori" 
sau joacă șah.

Firește, aceasta este atitudi

Cuvîntul tovarășului
IOAN BARBUR

(Cluj)
Clujul oferă studenților 

largi posibilități de a-și petrece 
timpul liber în funcție de do
rințele și preferințele lor. 
Răspunzînd pasiunilor studen
ților pentru turism, pentru 
acțiuni sportive, asociațiile din 
Universitatea „Babeș-Bolyai" 
au organizat acțiuni cu carac
ter complex : excursii, vizi
tarea obiectivelor economice, a 
monumentelor istorice și cul
turale, întreceri sportive. Stu
denții au apreciat foarte 
mult excursiile cu contribuție 
organizate vara trecută în 
munți, Delta Dunării și pe 
Dunăre. Tocmai de aceea, am 
sugera Comitetului Executiv 
U.A.S.R. contractarea unor ca
bane și puncte turistice din 
împrejurimile centrelor uni
versitare și în timpul anului 
universitar, nu numai în va
canțe ; s-ar asigura astfel po
sibilitatea organizării unui nou 
cadru de petrecere plăcută a 
timpului liber de la sfîrșitul 
săpiămînii. Considerăm, de 
asemenea, că se impune o di
versificare a formelor existen
te în organizarea turismului. 
Ne referim la posibilitatea 
amenajării campingurilor stu
dențești, organizarea unor ci
cluri turistice după specificul 
facultăților și anilor.

La Universitatea noastră 
există o bogată tradiție și în 
ceea ce privește cultivarea la 
studenți a pasiunii pentru 
sport. In ultimii ani activi
tatea sportivă a crescut în in
tensitate. în cadrul competi
țiilor tradiționale „Cupa ani

Cuvîntul tovarășului
HORIA LOVINESCU

Perpetua tinerețe, indiferent 
de vîrstă, este o condiție de 
existență a actului de creație, 
așa îneît nu e de mirare că 
de la ilustrul poet, Tudor Ar- 
ghezi, și pînă la cel mai mo
dest mînuitor al condeiului, 
scriitorimea română vă salută, 
iubiți studenți, nu numai cu 
stimă și încredere, ci și cu 

din raport și din cadrul discu
țiilor la conferință vor fi stu
diate de minister cu toată a- 
tenția, în vederea folosirii lor 
la perfecționarea muncii noas
tre.

In continuare vorbitorul a 
arătat : Așa cum bine se subli
niază în raport, cea mai mare 
parte a studențimii noastre do
vedește o conștiință înaintată, 
care își găsește expresia în 
sîrguința și consecvența cu 
care studiază, în comportarea 
civilizată, demnă, corespunză
toare eticii socialiste, atît în 
școală cît și în societate.

Nu putem să trecem cu ve
derea însă faptul că în rîndu
rile tineretului universitar se 
întîlnesc și cazuri — este drept, 
izolate — de atitudini negati
ve. Există toate premizele ca 
asemenea manifestări să fie 
grabnic înlăturate. Conside
răm că atît asociațiile cît 
și instituțiile de învăță
mînt superior trebuie să 
dea mai multă atenție decît 
au dat pînă acum aplicării or
dinului ministrului cu privire 
la comportarea studenților și 
măsurile luate pentru o cît 
mai bună gospodărire a spa
țiilor de învățămînt, cămine
lor și cantinelor.

Vă bucurați de condiții mi
nunate de învățătură și de 
viață, a spus în încheierea 
cuvîntului său tovarășul Ștefan 
Bălan. Folosiți-le din plin. In- 
vățați, dragi studenți, și dă- 
ruiți scumpei noastre patrii 
ceea ce aveți mai bun, mai 
înălțător, puterea și priceperea 
minții, împreună cu elanul 
vîrstei de aur a tinereții — 
puse în slujba partidului, a 
poporului nostru.

nea celor puțini, lipsiți de pa
siune, lipsiți de simțul tespon- 
sabilității față de propria lor 
pregătire. Dar răspunderea 
pentru această situație ne revi
ne și nouă, colectivelor studen
țești în care aceștia își des făt 
șoară activitatea. Le tolerăm’ 
cu prea mare ușurință atitudi
nea refractară, de sfidare a 
muncii studenților buni pe ca- 
re-i etichetează ca „tocilari".

La o cunoaștere mai apro
piată ne putem da seama că 
mulți dintre studenții slab pre
gătiți profesional dispun de 
mari posibilități intelectuale. 
Explicația paradoxului, stă în 
esență, în faptul că nu s-au 
deprins din prima zi a studen
ției cu un ritm de muncă echi
librat, bazat pe studiu indivi
dual.

Prin această prismă munca 
cu studenții anilor I este de o 
însemnătate uriașă pentru că 
din primul an se însușesc nor
mele de conduită universitară.

Metodele de muncă cu stu
denții primului an trebuie bine 
alese, și nu se pot limita doar 
la ședințe. E nevoie de o mun- . 
că fără scriptologie, desfășu
rată cu tact și perseverență de 
întregul colectiv.

lor I", și „Cupa Universității", 
au fost atrași peste 2 000 stu
denți, fiind organizate peste 
125 de manifestări sportive, 
împreună cu catedrele de 
educație fizică, ne-am străduit 
să imprimăm acestor acțiuni 
un caracter de masă, recreativ 
și eficient, s-au inițiat între
ceri sportive între grupe și 
ani. Avînd însă în vedere că 
majoritatea studenților locu
iesc în cămine, am sugera Mi
nisterului învățămîntului ideea 
ca în noile complexe de cămi
ne studențești care se constru
iesc, să se prevadă și amena
jarea unor terenuri de sport 
la care ne angajăm să contri
buim și noi prin acțiuni de 
muncă patriotică.

Nu ne mulțumesc în prezent 
rezultatele obținute în sportul 
de performanță. Clujul este 
un oraș cu vechi tradiții spor
tive universitare. Sîntem însă 
mîhniți că în ultima vreme 
tocmai formațiile care s-au 
distins ani la rîndul în nu
meroase întreceri interne și 
internaționale (am numit echi
pele de fotbal, volei feminin, 
atletism, hochei) cunosc un 
supărător declin. Cauzele se 
știu : insuficientă preocupare 
pentru promovarea elemente
lor tinere. Cluburile spor
tive, conducerile lor, au înda
torirea să înlăture cauzele ce 
frînează activitatea sportivă 
de performanță. Alături de 
ele, asociația trebuie să spo
rească eficiența muncii educa
tive în rîndul studenților 
sportivi.

sentimentul unei plăcute fra
ternități.

De altfel, legăturile intre 
scriitori și studenți se stabi
lesc, după cum știți, nu nu
mai pe acest plan al cores
pondentelor subtile și nu nu
mai pe calea lecturilor. Ele 
sînt concrete și directe, dato-

(Continuare în pag, a IlI-a)



A VI-A CONFERINȚĂ A U.A.S.R. LABORATORUL
(Urmare din pag. a Jl-a) 

rită prezenței la catedre a ți
nui mare număr de scriitori 
de prestigiu, cit și prezenței în 
viața literară a numeroase ta
lente recrutate din rîndurile 
dv. E un adevăr ce nu poate 
fi contestat că, niciodată, în is
toria culturii noastre, tinere
tul nu a avut condiții de ma
nifestare și dezvoltare ca cele 
pe care i le-au creat partidul 
și regimul nostru.

De la asigurarea bazei ma
teriale, fără de care cultura 
nu se poate dezvolta decît 
spasmodic și cu prețul unor 
incalculabile irosiri de forțe 
(cine poate ști cîte vocații au 
murit sufocate în trecut!) și 
pină la solicitudinea atentă, 
morală și materială, arătată 
fiecărui talent tînăr în parte, 
se poate afirma că la noi s-au 
creat premizele unei adevăra
te renașteri intelectuale și 
artistice. Răspunderea pentru 
înfăptuirea ei, ne incumbă 
nouă, intelectualilor.

De aceea, asupra acestei 
răspunderi aș vrea să-mi în
găduiți să mă opresc puțin. 
Dramaticul, primejdiosul și 
mărețul nostru secol a impus 
cu evidență un nou criteriu 
al calificării omului. Criteriul 
acesta poartă numele de res
ponsabilitate : față de sine, 
față de societate, față de ur
mași. Noblețea omului este în 
funcție de cantitatea de răs
pundere lucid și bărbătește a- 
sumată.

In continuare, vorbitorul a 
spus: Avem dreptul să
vorbim despre o civiliza
ție imemorială, proprie a- 
cestor pămînturi, civilizație 
ai cărei păstrători și continua
tori sîntem. Dar, pentru ca 
patrimoniul acesta să nu-și 
piardă puterile active, o con
diție elementară se impune : 
să nu-1 uităm. Iată poate prin

Intr-o pauză a lucrărilor

Cuvîntul tovarășei
LILIANA BONA

(Galați)
După o amplă referire 

la munca profesională, anali- 
zînd bilanțul obținut, contri
buția asociațiilor la procesul 
de învățămînt, vorbitoarea a a- 
rătat: în institutul nostru, mai 
sînt studenți care nu au înțe
les încă faptul că notițele și 
cursurile sînt doar faza de 
inițiere a studiului și că aces
ta trebuie continuat în biblio
tecă prin consultarea tratate
lor și revistelor de specialitate, 
că numai studiul individual 
sistematic asigură înalta pre
gătire a specialistului de mîine.

Considerăm foarte utilă 
și bine venită o modifi
care a regulamentului care să 
limiteze numărul examenelor 
ce se pot susține în sesiunea de 
toamnă, precum și a condiții
lor de acordare a reexamină
rilor.

Pătrunși de importanța pe 
care o are practica în produc
ție, a arătat apoi vorbitoarea, 
majoritatea studenților din in
stitutul nostru, au desfășurat 
această activitate în bune con
diții. Deși puțini, mai există stu
denți care nesocotesc practica, 
o consideră ca un divertis
ment, permițîndu-și chiar să 
absenteze nemotivat, iar aso
ciația nu intervine eficient 
pentru a înlătura asemenea 
manifestări. Pe lingă lipsurile 
care aparțin asociațiilor, în

Cuvîntul tovarășului
MARIN IOȚOVICI

(Petroșeni)
In deceniul ce reprezintă 

vîrsta asociațiilor, Institutul 
de mine din Petroșeni, urmînd 
indicațiile conducerii de partid, 
a dat economiei naționale un 
număr de peste 1 700 de ingi
neri car”, prin pregătirea și 
munca lor, au contribuit la 
creșterea extracției de sub
stanțe minerale utile, la opti
mizarea parametrilor de ex
ploatare.

Asociațiile studenților din 
Petroșeni, sub îndrumarea co- 
m/etului de partid, împreună 
cu organizația U.T.C., cu aju
torul larg al conducerii insti
tutului și al decanatelor, au 
inițiat o serie de acțiuni me
nite să antreneze studenții în 
rezolvarea celei mai impor
tante sarcini : temeinica pregă
tire profesională. A devenit o 
tradiție ca la începutul fiecă
rui an să se organizeze vizite 

cipala răspundere care revi
ne oamenilor de cultură în 
general, și tineretului îndeo
sebi. N-a existat prilej în care 
secretarul general al C.C. al 
P.C.R., tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, să nu reaminteas
că această datorie sub o formă 
sau alta.

Dacă cunoașterea adîncă a 
tradiției — a spus apoi vorbi
torul — pe care literatura e 
obligată să o favorizeze, e 
una din condițiile afirmării 
noastre plenare în actualitate, 
dacă această fraternitate pes
te veacuri cu cei care ne-au 
făcut și format sufletește e o 
datorie, o a doua responsabi
litate pe care trebuie să ne-o 
asumăm este adînca și com
plexa cunoaștere a prezentu
lui. Avem nevoie de o litera
tură capabilă să întindă omu
lui nou oglinda în care aces
ta să se recunoască, cu între
bările, neliniștile și izbînzile 
lui. Avem mai ales nevoie de 
o intelectualitate tînără, pre
zentă acolo unde se face is
toria, pe șantiere, pe ogoare, 
în uzine și laboratoare.

Un mare scriitor, pe care-1 
citez pentru că verbul lui e 
mai puternic decît al meu, 
spunea : tineretul nu oboseș
te și îmbătrînește cînd i se 
cere prea mult, ci cînd nu i 
se cere deajuns. Și-și încheia 
reflecția, scriind : „Numai fe
bra tinereții menține restul o- 
menirii la temperatură nor
mală. Cînd tineretul nu mai 
arde, restul lumii clănțăne din 
dinți". De cerut, slavă dom
nului, vi se cere : să asigurați 
țării un viitor demn de trecu
tul și prezentul ei.

Ingâduiți-mi ca, în încheie
re, să vă urez spor la muncă, 
sănătate și acea febră crea
toare care să ne permită nouă, 
celor mai vîrstnici, să nu tre
murăm de frig.

desfășurarea normală a pro
gramului de practică, intervin 
diverse greutăți, a căror re
zolvare nu intră în competen
ța noastră. Astfel, au existat 
situații cînd în primele zile de 
practică, studenții din anii mai 
mici, nu au avut un cadru de 
specialitate, avînd ca îndru
mători cadre didactice de la 
catedrele de matematică, fizi
că, chimie care nu le-au pu
tut da îndrumări și indicații 
exacte privind folosirea utila
jele din uzină și desfășurarea 
procesului tehnologic. De ase
menea, în programul de desfă
șurare a practicii în producție, 

• nu sînt cuprinse probleme de 
gospodărire socialistă a între
prinderilor Există întreprin
deri, în special dintre cele a- 
parținînd Ministerului Indus
triei Alimentare, în care stu
denții nu sînt admiși să lucre
ze la liniile tehnologice. Este 
imperios necesar ca studentul 
care efectuează practica să de
vină un participant direct la 
procesul de producție, să nu 
fie un simplu spectator.

In scopul reglementării ace
stor neajunsuri, credem că este 
necesară o colaborare între Mi
nisterul învățămîntului și mi
nisterele de resort, care să 
ducă la stabilirea mai judi
cioasă a întreprinderilor unde 
se desfășoară practica în pro
ducție a studenților.

la exploatările miniere din Va
lea Jiului, cu cei mai tineri 
studenți, vizite care constituie 
așa cum zic minerii : „botezul 
adîncurilor". Pentru anii mari, 
de un real folos și cu ecou în 
rîndul studenților s-au dovedit 
a fi vizitele la întreprinderi în 
scopul realizării lucrărilor de 
laborator sau a ținerii semi- 
nariilor direct la locul de 
muncă.

Un rol important în pregă
tirea superioară a studenților 
l-au avut cercurile științifice. 
Multe dintre temele lua
te în cercetare de către stu
denți au fost dezvoltate mai 
apoi ca teme de proiectare, a- 
preciate prin originalitatea lor. 
Se preconizează ca pe viitor 
o serie de teme solicitate de 
către întreprinderi, să fie luate 
în studiu de către studenți pe 
bază de contract.

Apoi, vorbitorul s-a referit 
la o seamă de aspecte ale or
ganizării practicii în produc
ție, arătînd că desfășurarea 
mai eficace a acesteia pretinde 
și o îndrumare mai atentă din 
partea personalului tehnico-in- 
gineresc al exploatărilor mini
ere, a relevat însemnătatea — 
confirmată de unele experiențe 
organizatorice proprii ale in
stitutului — participării direc
te a studenților-practicanți la 
procesul de producție. Expe
riența Institutului de mine din 
Petroșeni justifică propunerea 
făcută în raport, ca organele 
competente să studieze posibi
litățile de generalizare a an

Cuvîntul tovarășului
RADU COZĂRESCU

(București)
Studenții Conservatorului 

„Ciprian Porumbescu" din 
București se străduiesc, zi de 
zi, să se pregătească temeinic, 
să se formeze ca viitori artiști- 
cetățeni. Aceasta își găsește 
expresia în munca rodnică 
desfășurată de absolvenții in
stitutului nostru precum și în 
succesele dobîndite de studenți 
la diferite festivaluri și con
cursuri internaționale.

Urmărind lărgirea orizontu
lui de specialitate și de cul
tură generală al studenților, 
asociația noastră a organizat o 
serie de conferințe și simpo
zioane pe teme cum ar fi „Na
țional și universal în muzică", 
„Valorificarea creatoare a 
moștenirii înaintașilor", „Ten
dințe și curente în arta plas
tică și în muzica contempo
rană", ținute de cadre didac
tice prestigioase, personalități 
de seamă ale vieții noastre 
cultural-artistice.

Cu toate acestea considerăm 
că mai este mult de făcut în 
acest domeniu, pentru clarifi
carea și orientarea studenților 
în interpretarea justă a ten
dințelor și curentelor artei 
contemporane, de pe pozițiile 
esteticii marxist-leniniste. Sim
țim nevoia unei contribuții 
mai eficiente din partea cursu
lui de estetică, care să înfăți
șeze de pe poziții ferme ceea 
ce este cu adevărat valoros și 
autentic în artă, opus pseudo- 
valorii, căutărilor sterile și 
simplelor experimente. Pe de

Cuvîntul tovarășului 
prof« univ. dr. docent 

ION CREANGĂ
rector al Universității „Al. I. Cuza"

din Iași
Au trecut zece ani de la pri

ma conferință a U.A.S.R. și 
activitatea asociațiilor s-a îm
plinit cu frumoase realizări. 
Din partea conducerii Univer
sității „Al. I. Cuza" și din par
tea corpului didactic de la a- 
ceastă Universitate, țin să a- 
duc cele mai alese felicitări 
asociațiilor studențești și să le 
urăm sucoese durabile în ac
tivitatea viitoare.

Grija pentru pregătirea mul
tilaterală a tineretului nostru 
și în particular a tineretului 
studențesc — sublinia vorbito
rul în continuare — este una 
din preocupările permanente 
și centrale ale Partidului Co
munist Român. Această grijă 
se reflectă în mod evident și 
în îmbunătățirea permanentă 
a condițiilor de trai și de viață 
a lor. Toate acestea ne fac pe 
noi, profesorii, să regretăm că 
nu sîntem studenți în această 
epocă de aur pentru studenție. 
Dar, desigur, grija aceasta pen
tru tineretul studențesc com
portă și răspunderi din partea 
lor. Studenții știu că ei consti
tuie numai o parte a tineretu
lui în care se învestește un 
capital prețios, pentru o fruc
tificare viitoare superioară. Ei 
știu că pentru ca să poată stu
dia liniștit și să se bucure de 
această viață bună de student 
sînt susținuți de întregul po
por muncitor. Din acest motiv, 
nu le este permis să-și iroseas
că timpul, nu le este permis să 
lipsească de la cursuri, semi- 
narii și lucrări practice. Ei tre
buie să fie conștienți că poartă 
răspunderi sociale și patriotice 
și că prima dintre aceste răs
punderi este pregătirea temei
nică, solidă pentru a deveni 
cetățeni demni de patria noas
tră socialistă.

Tovarășul prof. univ. Ion 
Creangă a stăruit apoi asupra 
unor aspecte ale activității edu
cative desfășurate de cadrele 
didactice făcînd propuneri de 
îmbunătățire a acestei activi
tăți. Totodată s-a declarat în
tru totul de acord cu propune
rea făcută în conferință de a 
se lua măsuri pentru îmbună
tățirea continuă a organizării 
procesului de învățămînt — a 
planurilor de învățămînt și 
programelor analitice în scopul 
descongestionării lor — pen-

Cuvîntul
SIMION POPESCU

(Brașov)
Orașul Brașov, un important 

centru industrial al țării, s-a 
dezvoltat an de an și ca cen
tru universitar. 

gajării studenților pe timpul 
practicii. Mai mult, credem că 
ar fi foarte bine venit să se 
creeze posibilitatea studenților 
ca și în afara practicii să lu
creze în ramura pentru care 
se pregătesc.

Plecînd de aici înarmați cu 
metodele de lucru care s-au 
dovedit a fi cele mai eficiente, 
noi, studenții din Petroșeni ne 
angajăm să depunem eforturi 
sporite pentru ridicarea activi
tății asociațiilor la nivelul ce
rințelor — a spus în încheie
rea cuvîntului său delegatul 
Centrului universitar Petro
șeni.

altă parte, va trebui să conti
nuăm inițierea unor întîlniri 
cu oameni competenți de artă 
și cultură, care să ne lămu
rească probleme legate de es
tetica creației și interpretării.

Asociația noastră a orga
nizat o seamă de acțiuni prin 
care am căutat să contribuim 
la o colaborare mai strînsă 
între institutele bucureștene. 
Pe viitor, propunem să conti
nuăm astfel de acțiuni, care 
s-au dovedit a fi de folos tu
turor participanților. Periodic 
vom organiza pentru studenți 
spectacole de operă, recitaluri 
vocal instrumentale, concerte 
simfonice.

Este regretabil — a spus 
în continuare vorbitorul — că 
și în rîndul studenților din 
institutele de artă, care 
vor avea misiunea de a 
educa gustul pentru fru
mos, au apărut unele ma
nifestări incompatibile cu con
duita unui om civilizat : ținută 
vestimentară extravagantă, 
barbă, chică. De asemenea, nu 
ne putem împăca cu atitudi
nea lipsită de modestie, speci
fică teribilismului, cu egois
mul și individualismul unor 
studenți certați cu etica socie
tății noastre. împreună cu cei
lalți factori de răspundere din 
institut îi revine asociației 
noastre sarcina să militeze ac
tiv pentru crearea unei opi
nii intransigente față de ase
menea manifestări.

tru îmbogățirea cursurilor 
predate studenților cu cele 
mai noi date ale științei 
contemporane și pentru asi
gurarea în viitor a unei 
cît mai bune acoperiri a cursu
rilor cu manuale și lecții tipă
rite. Inițiativa luată de noi la 
Iași — spunea vorbitorul — 
de a constitui un centru de 
multiplicare a cursurilor pe 
lîngă Universitate, conside
răm că va trebui susținută 
efectiv de Ministerul învăță
mîntului putînd duce la solu
ționarea acestei acute proble
me într-un viitor cît mai a- 
propiat.

Preocupîndu-ne de perfec
ționarea continuă a procesu
lui de învățămînt, considerăm 
necesar că va trebui să depu
nem eforturi pentru a găsi 
cele mai bune căi -de apropie
re a studentului de viitoarea 
ocupație, de a-i da încă de pe 
băncile facultății cunoștințele 
practice care să-l poată lega 
după absolvire cît mai bine de 
munca ce-i este încredințată. 
Pe această linie credem că va 
trebui să analizăm atent pro
filul facultăților noastre și să 
le adaptăm mai bine specifi
cului sectoarelor în care ur
mează să fie repartizați absol
venții noștri. Fără îndoială, că 
mijlocul principal prin care 
putem lega mai mult învăță- 
mîntul de practică îl reprezintă 
practica în producție și peda
gogică. Ținînd seama de defi
ciențele ce există în prezent în 
organizarea practicii studenți
lor, considerăm de datoria 
noastră a analiza profund a- 
ceastă problemă și a o solu
ționa cît mai bine și mai re
pede.

Sarcinile deosebite ce stau 
în fața școlii noastre superioa
re, sarcini izvorîte din prețioa
sele indicații date ieri nouă, 
tuturor, de către secretarul ge
neral al C.C. al P.C.R., tovară
șul Nicolae Ceaușescu, fac ne
cesară în viitor o muncă inten
să de cercetare și cunoaștere a- 
mănunțită a tradițiilor înain
tate ale învățămîntului din 
țara noastră, a experienței al
tor țări avansate, fac necesară 
valorificarea creatoare a tot ce 
este progresist, viabil în acest 
domeniu.

tovarășului

Majoritatea studenților con
sideră învățătura ca principală 
îndatorire socială, studiază cu 
seriozitate și pasiune, sînt dis

ciplinați, au o comportare 
demnă în facultate și în afara 
ei, se străduiesc să justifice 
încrederea cu care sînt în
conjurați de întregul nostru 
popor.

Așa cum pe bună dreptate 
a apreciat raportul Consiliului 
U.A.S.R. — subliniază vorbi
torul în continuare — bilanțul 
ultimelor sesiuni de examene, 
în ansamblul său, arată că 
rezultatele obținute nu sînt 
încă la înălțimea condițiilor 
create studenților.

Principala cauză a unor ră- 
mîneri în urmă la învățătură 
este, în primul rînd, atitudinea 
înapoiată față de muncă, 
manifestată de către unii stu
denți. Dar și asociațiile noas
tre poartă o răspundere în
semnată. Sînt încă situații în 
care asociațiile nu își fac sim
țită prezența zi de zi în ani și 
grupe, nu cunosc în perma
nență modul cum studenții 
își îndeplinesc obligațiile uni
versitare.

Vorbind despre cauzele care 
determină existența unor re
zultate slabe la învățătură, 
trebuie să arăt că unele defi
ciențe decurg și din organi
zarea procesului de învăță
mînt. Ar fi necesar, după pă
rerea noastră, ca într-un mod 
cît mai operativ, să se dea 
curs propunerilor făcute Mi
nisterului învățămîntului. de 
către conducerea Institutului 
politehnic, cu privire la revi
zuirea planurilor de învăță
mînt în sensul unei mai bune 
eșalonări a disciplinelor pe 
ani de studii și a reducerii 
numărului de ore, lucru de 
altfel realizat la Facultatea de 
Silvicultură.

Brașovul, cu profilul său 
industrial — spune apoi vor
bitorul — găzduiește în fiecare 
vară un număr mare de stu
denți din mai multe centre u- 
niversitare, dornici să cunoască 
cît mai mult din frumusețile și 
realizările orașului și regiunii 
noastre. De aceea, o preocupa
re deosebită a consiliului 
U.A.S. trebuie să fie în viitor 
și organizarea — cu sprijinul 
institutelor care trimit stu
denți la practică — activități
lor turistice în perioada prac
ticii de vară.

Pornind de la poziția favo
rabilă pe care o are Brașovul, 
din punct de vedere turistic și 
de la faptul că ne aflăm la o 
distanță relativ mică față de 
celelalte centre universitare, 
propunem amenajarea în ime
diata apropiere a orașului nos
tru a unei baze turistice stu
dențești permanente, care să 
fie folosită pentru excursii la 
sfîrșit de săptămînă atît de 
studenții noștri, cît și cei din 
alte centre universitare. în 
realizarea acestei baze turis
tice, studenții centrului nos
tru universitar sînt gata să-și 
aducă contribuția lor prin ac
țiuni de muncă voluntar-pa- 
triotică, dar este necesar să 
primim un sprijin susținut din 
partea Comitetului Executiv 
al U.A.S.R.. și a Ministerului 
învățămîntului.

Continuarea discuțiilor, în 
numărul viitor.

A doua zi 
a lucrărilor

(Urmare din pag. I)

Maria Hasenfus, studen
tă la Universitatea din 
Timișoara, Pompiliu Ma- 
zovei, președintele Comite
tului de Stat pentru Cultură și 
Artă, Mariana Bratu, studentă 
la Institutul pedagogic din 
Pitești, Anghel Alexe, 
președintele Consiliului Ge
neral al U.C.F.S., Geor- 
geta Păuliș, studentă la 
Institutul pedagogic din 
Baia Mare, Niculae Sto- 
ian, redactor șef al revistei 
„Viața studențească", Drago- 
mir Horomnea, student la U- 
niversitatea „Al. I. Cuza" din 
Iași, acad. Aurel Moga, minis
trul sănătății și prevederilor 
sociale, Andronie Vișan, stu
dent la Institutul pedagogic 
din Tg. Mureș, Petru Enache, 
prim-secretar al C. C. al 
U.T.C., Aurel Ghibuțiu, repre
zentantul U.A.S.R. la U.I.S., 
Csutak Maria, studentă la 
l.M.F. din Cluj.

La punctul 3 al ordinei de 
zi, delegații la Conferință au 
aprobat modificările propuse 
la Statutul Asociațiilor Stu
denților din Republica Socia
listă România.

A fost aprobată, apoi, în u- 
nanimitate, Rezoluția celei de 
a Vl-a Conferințe a Uniunii 
Asociațiilor Studenților din 
Republica Socialistă România.

S-a trecut apoi la alegerea 
Consiliului U.A.S.R. și a Co
misiei de cenzori. Prin vot 
secret, delegații la Conferință 
au ales pe cei 97 membri și 
28 membri supleanți ai Con
siliului U.A.S.R., precum și pe 
cei 9 membri ai Comisiei de 
cenzori.

Intr-o atmosferă de puternic 
entuziasm tineresc, participan
ta la Conferință au adoptat o 
scrisoare adresată Comitetului 
Central al Partidului Comunist 
Român, tovarășului Nicolae 
Ceaușescu. Întreaga asistență, 
ovaționează îndelung pentru 
Partidul Comunist Român.

★
Seara, Consiliul Uniunii A- 

sociațiilor Studențești din Re
publica Socialistă România a 
oferit o masă la care au luat 
parte delegații și invitații la 
cea de a VI-a Conferință a 
U.A.S.R.

(Agerpres)

DE 550 MILIOANE
METRI PA TRA ȚI

„I.C .C .P.T.-Fundulea". Un nu
me a cărui carte de vizită, fami
liară oricărei unități agricole so
cialiste din țară, nu implică difi
cultăți în prezentare, prin ampla 
sa popularitate între producătorii 
agricoli. Zece ani de activitate, 
ale cărei roade au contribuit la 
zecile de mii de tone de „pîinea 
țării" obținute în plus cu fiecare 
nouă recoltare, aduce azi colec
tivului de cercetători de aici un 
bilanț bogat. Aliniindu-se celor
lalți factori de sporire a rodniciei 
pămîntului, „I.C.C.P.T.-Fundulea" 
este încă o dovadă a atenției 
deosebite pe care partidul și 
statul nostru o acordă continuei 
dezvoltări a unei agriculturi in
tensive, pusă pe baze științifice, 
capabilă să contribuie într-o mă
sură din ce în ce mai mare la 
sporirea avuției naționale.

In ajunul sesiunii de referate, 
organizată cu prilejul aniversării 
a 10 ani de activitate a institu
tului, l-am rugat pe tovarășul 
director, ing. Tiberiu Mureșan, să 
ne vorbească despre istoricul și 
rezultatele activității acestui in
stitut, despre perspectivele din 
anii viitori.

— înființat în 1957, Institutul 
de cercetare pentru cultura po
rumbului, cum se numea pe a- 
tunci, a cuprins în 1962, prin spo
rirea sarcinilor sale, cercetarea 
cerealelor și a plantelor tehnice, 
ocupînd în prezent o suprafață 
de 55 000 hectare teren arabil 
pentru studiu.

— Fără îndoială, ar fi greu de 
prezentat un bilanț al celor 10 
ani. Vă rugăm, deci, să ne punc
tați cîteva din rezultatele cele 
mai importante.

— Spre două direcții principale 
este canalizată activitatea noas
tră : producerea de sămînță cu 
valoare biologică superioară pen
tru întreaga gamă de cereale și

3 con
cursuri
Pe scenă au urcat primii 

patru tineri concurenți: Ion 
Sculai, Lazăr Cristache, Lau- 
rențiu Fabris și Constantin 
Răutu. Ei participă la con
cursul cu tema : „Drumețind 
în munți", organizat în cola
borare cu O. N. T. Carpați. 
Primele întrebări, mai sim
ple, capătă răspuns ime
diat : stația de cale fe
rată care trece la cea mai 
mare altitudine, o culme din 
Bucegi pe care se află montat 
un releu de televiziune etc. La 
următoarele întrebări, cînd 
numărul de puncte acordate 
crește, concurenții încep parcă 
să parcurgă aievea drumurile 
pitorești ale patriei și în față 
să le revină imagini de la 
Lacul Sf. Ana, Detunata, Pie
trele Doamnei, redescoperind 
încă odată frumoasele monu
mente ale naturii. Concursul 
se încheie, firește cu premierea 
cîștigătorilor. O.N.T. oferă stu
dentului Ion Sculai, care cîști- 
gă premiul I, o excursie la 
Poiana Brașov și în continua
re alte frumoase excursii celor
lalți tineri. Pentru următorul 
moment „Cine recită mai fru
mos o poezie de dragoste", con
curenții sînt mai numeroși, 
dîndu-le serios de lucru mem
brilor juriului condus de re
gizorul Nicolae Corjos. Vom 
vorbi mai pe larg despre trei 
dintre ei și anume despre cei 
care s-au clasat pe primele 
locuri. Cîștigătoarea premiului 
I, Rodica Dumitrescu, a pri
mit un ceas oferit de A. S. 
Loto-Pronosport. De altfel, toa
te premiile acestui concurs au 
fost oferite de această între
prindere.

Cine este Rodica ? Are 15 
ani și îi place mult poezia. 
La toate serbările școlare (este 
elevă, în clasa a VIII-a, ea 
recită versuri. Știe multe 
poezii din Eminescu și Labiș 
dar citește și poeții clasici 
români și străini. Dragostea 
pentru poezie, înclinația ei 
lirică nu o face să-și neglijeze 
celelalte îndatoriri. Are 9 și 10

TELEVIZIUNE
MIERCURI 22 FEBRUARIE

18,00 — Pentru cei mici : 
A.B.C.... De ce? 18,25 — Pen
tru tineretul școlar : Neobișnu
ita călătorie în lumea cărților;

19.00 — Telejurnalul de 
seară ; — Buletinul meteoro
logic ; 19,23 — O invitație pen
tru cei care n-au vizitat... Go- 

plante tehnice ; verificarea me
todelor avansate preconizate de 
cercetarea științifică pe suprafețe 
mari de teren. Cîteva exemple 
din „produsele noastre finite", 
dacă le putem spune așa : au fost 
creați hibrizii dubli de porumb 
208 și 405 care ocupă în prezent 
circa 50 la sută din întreaga su
prafață cultivată cu această plan
tă în țară. Aceste soiuri s-au 
impus pentru că ele produc, în

10 ANI DE ACTIVITATE A 

INSTITUTULUI DE CERCETĂRI 

PENTRțJ CEREALE Șl PLANTE 

1 TEHNICE FUNDULEA

condițiile aplicării unei agroteh
nici superioare, 5 000—8 000 kg 
la hectar ZHD 208) și 6 000— 
9 000 kg la hectar (HD 405) 
în cultură neirigată, sau 8 000— 
12 000 în cea irigată. în total au 
fost creați 10 noi hibrizi dubli 
de porumb, din care unii (97, 98, 
100) pentru zonele subcarpatice 
și din nordul țării. La cultura 
griului, institutul nostru a indi
cat, după verificarea științifică la 
condițiile țării noastre, cele mai 
bune soiuri în sortimentul mon
dial, precum și cel semiintensiv 
„București 1“, care ocupă acum 
circa 30 la sută din suprafața 
cultivată cu grîu. Realizări im
portante s-au obținut și în ce 
privește crearea de noi soiuri 
productive de sfeclă de zahăr (R. 
Poli 1 și R. Poli 7), de cartofi 
(Carpatin, Brașoveanu, Bucur) de 
floarea soarelui, plante medicina
le, etc. Aș dori să precizez că 
toate aceste rezultate sînt obținu
te ținînd seama de gradul de 

„Scinteii 

tineretului"

Justul concursului pe teme turistice meditează...

Două momente din concursul: „Cine recită cel mai frumos o 
poezie de dragoste".

la limba română dar tot atît 
are și la matematică și fizică.

Următorul clasat este lancu 
Ichel și are 21 de ani. Are 
meseria rece a cifrelor (este 
contabil la I.A.L.), dar aceasta 
nu-1 împiedică să iubească 
poezia. S-a îndrăgostit de 
ea încă de pe băncile 
liceului. Astăzi prietenii și 
foștii colegi îl întîlnesc pe 
scena Casei de cultură a tine
rilor din raionul Tudor Vladi- 
mirescu la medalioanele de 
poezie. Pe locul III s-a situat 
Carmen Paula Ion, o fetiță de 
11 ani. După emoția de pe 
scenă nu a mai găsit cuvinte 
să ne povestească despre 
școală, despre ce citește, iar 
noi am aflat de la cei care o 

leștii ; 19,40 — Filmul „Aven
turile lui Robin Hood" ; 20,10 
— „X, Y, Z“ ; 20,30 — Filmul 
artistic: „Lumea mare a ce
lor mici" ; 22,05 — Estrada ti
nereții ; 22,35 — Telejurnalul 
de noapte 

mecanizare, chimizare și irigații 
din țara noastră, deci de cerințe
le producției practice, făcîndu-se 
recomandări precise privind do
zele de îngrășăminte, densitatea 
plantelor, caracterul lucrărilor de 
pregătire a terenului și întreține
re a culturilor.

— Avînd punct de plecare o 
asemenea bogată „zestre", ce că 
propuneți pentru viitor ?

— Legătura armonioasă dintre 
cercetarea aplicativă și cea fun
damentală recomandată de partid, 
orientează activitatea noastră 
de viitor spre noi domenii ale 
geneticii vegetale, fiziologiei și 
biochimiei plantelor agricole, mi
crobiologici etc. în viitor, cerce
tările de fiziologie și biochimie 
vor continua să adîncească aspec
te legate de sprijnirea ameliorării 
plantelor, de care depinde în 
ultimă instanță producția a- 
gricolă — cantitativ și ca
litativ. Ne vom îndrepta efor
turile spre caracterizarea rezis
tenței soiurilor cultivate și a ma
terialului în curs de ameliorare 
la condițiile nefavorabile de me
diu (ger, iernare, secetă).

— In institutul dv. lucrează 
un număr însemnat de cercetă
tori tineri...

— Intuiesc întrebarea dv. De 
aceea vă și răspund. Majoritatea 
cercetătorilor institutului sînt in
tr-adevăr tineri. Evidențieri no
minale ai însemna enumerarea 
majorității și sînt foarte mulți. 
Ceea ce îi caracterizează pe toți 
este competenta lor profesională, 
răspunderea și perseverența cu 
care abordează fiecare temă. Re
zultatele institutului, sînt de fapt 
și rezultatele lor. Cred că acestea 
definesc cel mai bine capacita
tea, hărnicia, pasiunea oamenilor.

D. MIHAIL

cunosc că în catalogul clasei, la 
numele ei cel mai des este 
întîlnită cifra 10.

Cu multe aplauze au fost 
răsplătite și recitările celor
lalți concurenți : Carmina Gră- 
dinaru (a cîștigat o mențiune) 
Elena Gripcă.^Petru Tec, 
Cornelia Sandul

„Care este cea mai frumoasă 
fată a serii ?“ întrebarea a 
frămîntat desigur încă de la 
începutul spectacolului pe ti
nerii aflați în sală. Și cînd pe 
scenă au fost invitate 7 fete 
(selectate în pauză de către un 
juriu) curiozitatea le-a fost 
satisfăcută numai în parte 
fiindcă pe loc s-a ivit o nouă 
problemă : Doina Teodorescu, 
Lucreția Rădulescu, Didina 
Atanasiu, Adina Weisenberg, 
Elena Stanciu, Virginia Cioba
nii, Dana Constantinescu, toate 
cele 7 tinere fete îmbujorate 
de emoție erau într-adevăr 
frumoase. Dar care dintre ele 
este cea mai frumoasă ? Greu 
de spus. Juriul dezbate înde
lung, dar nu poate fi luată 
hotărîrea de a desemna o sin-
gură cîștigătoare a concursu
lui. Toate tinerele de pe scenă 
au atributele frumuseții. Juriul 
le oferă tuturor cadouri din 
partea redacției și le urează 
înmulțirea acestor atribute pe 
toate planurile vieții perso
nale.



Vizita in România 
a tovarășului Gheorghi Atanasov, 
prim secretar al C C. al U. T. C. D.

La invitația C.C. al U.T.C., 
tovarășul Gheorghi Atanasov, 
prim-secretar al C. C. al 
U.T.C.D din R. P. Bulgaria, 
împreună cu membri ai Secre
tariatului și Biroului C. C. al 
Uniunii Tineretului Comunist 
Dimitrovist, au făcut o vizită

prietenească de două zile în 
țara noastră. Oaspeții au vizi
tat orașul București și regiunea 
Brașov. Cu acest prilej au avut 
loc întîlniri cu tovarășul Petru 
Enache, prim-secretar al C.C. 
al U.T.C., cu secretari și mem
bri ai Biroului C.C. al U.T.C.

>1 Măsuri
luate

Producția pledează pentru 
școlarizare

(Urmare din pay. t) 

produse la unitatea de suprafață, 
care se explică în primul rînd 
prin plusul de cunoștințe. de 
competență, al conducătorilor de 
brigadă.

lată ceea ce ne-a determinat 
să continuăm și în rîndul coope
ratorilor de la „Viață nouă“ an
cheta întreprinsă sub titlul de 
mai sus.

Discuția am început-o cu tova
rășa inginer SORICA TUNARU ;

„Cred că în prezent nu mai 
este cazul să demonstrăm impor
tanța deosebită a pregătirii pro
fesionale a brigadierilor. Mai de 
grabă ar trebui să ne îngrijim de 
găsirea posibilităților pentru ri
dicarea nivelului de cunoștințe la 
brigadierii cu o mare experiență 
practică, dar cu insuficientă pre
gătire teoretică, sau la posibilita
tea încadrării în această funcție 
a tehnicienilor. Cît ne sînt ei de 
necesari, pot dovedi prin cîteva 
exemple. In cooperativa noastră 
lotul demonstrativ a fost înlocuit 
încă de acum 3 ani cu lotul ex
perimental. Am studiat, de pildă, 
timp de trei ani, cultura porum
bului în 7 variante. Am ajuns la 
rezultate foarte bune, pe care le 
vom extinde acum la cultura 
mare. Personal, în primul an 
m-am ocupat foarte mult de 
aceste loturi. De doi ani le-am 
încredințat însă tovarășului bri
gadier Gheorghe Găină, bun teh
nician, care a făcut pur și sim
plu treabă de inginer".

MARCEL PURCĂRIN — teh
nician, șeful brigăzii a treia de 
cîmp :

„Este bine știut că de calitatea 
lucrărilor depinde sporul de 
producție. O bună parte a aces
tor lucrări este executată de 
mecanizatori. Iată de ce, cred 
eu, este nevoie ca un brigadier 
să se priceapă la fel de bine sau 
chiar mai bine decît un mecani
zator la reglarea și folosirea uti
lajelor agricole. Să dau cîteva 
exemple. Uneori se întîmplă ca, 
din grabă, un tractorist să des
chidă unghiul la organele active 
de la grapa reglabilă sau să ri
dice prima baterie la grapa cu 
discuri. Dacă nu te pricepi, îți 
poate executa în felul acesta lu
crări într-un timp scurt, dar fără 
pretenții la calitate... Nu mai 
vorbesc de reglajul mașinilor pe 
care-1 facem noi, verificîndu-1 
în cîmp în timpul funcționării 
lui".

Inginer FLAVIAN CRĂCIU- 
NESCU de la Consiliul agricol 
raional :

„Pentru nevoile imediate, 
cursurile de 6 luni cu scoatere 
din producție a brigadierilor sînt 
utile, dar nu în felul în care s-au 
desfășurat pînă acum. Consider 
că este necesar ca ei să fie tri
miși la aceste cursuri numai după 
o anumită examinare. Nu-i ne
voie, cred, să demonstrez opor
tunitatea acestei preselecții. Să 
existe apoi examen de admitere

și examen de absolvire. In al 
doilea rînd, aș vrea să mă refer 
la programă. La cursurile de șase 
luni numai limbi străine nu li se 
predau cursanților. In rest... de 
toate. In 6 luni omul trebuie să 
învețe și zootehnie și legumicul
tura și viticultură și fitotehnie și 
contabilitate. Din toate acestea 
cursantul pleacă înapoi la coope
rativă cu noțiuni vagi, neforma- 
te și nefondate. Eu aș propune, 
deci, ca aceste cursuri, bune în 
principiu, să se organizeze pe 
specialități : separat pentru bri
gadierii de cîmp, separat pentru 
cei din zootehnie ș.a.m.d.

Citind părerile unor partici- 
panți la ancheta ziarului, am 
reținut și faptul că o mare parte 
din absolvenții școlilor tehnice și 
profesionale agricole nu mai 
lucrează în agricultură. Ca pro
fesor, am predat în fața a cel 
puțin 1000 de elevi ai acestor 
școli, care de mai mulți sau pu
țini ani sînt absolvenți. In uni
tățile agricole din raion, am în- 
tîlnit însă mai puțin de un sfert 
din aceștia. Unde sînt ceilalți ? 
De ce nu mai practică ei mese
ria pentru care s-au pregătit ?“

ALEXANDRU TOANA, pre
ședintele cooperativei agricole :

„Cred că ar mai fi și alte po
sibilități de pregătire a briga
dierilor. Mă gîndesc la două : 
Una — să se inițieze un curs 
special pentru brigadieri în ca
dru] învățămîntului agrozooteh
nic de masă. Lecțiile să fie pre
date numai de ingineri și medici 
veterinari, la un nivel corespun
zător cu gradul de pregătire 
profesională ce se cere acum 
unui brigadier. Și alta. Să fie 
editate manuale, cărți de specia
litate pentru un nivel mediu de 
pregătire. Cooperativele agricole 
să fie obligate să formeze cu 
aceste lucrări „biblioteca briga
dierului". Inginerul să stabilească 
periodic teme cu bibliografia 
respectivă și apoi să seminarizeze, 
cu regularitate, pe toți brigadie
rii. Se poate găsi și un sistem de 
stimulare a celor mai buni".

Iată, deci, noi păreri izvorîte 
dintr-o îndelungată experiență, 
menite să contribuie la găsirea 
celor mai bune modalități pentru 
ridicarea permanentă a cunoștin
țelor profesionale ale brigadieri
lor. După cum se vede, se pun 
din nou întrebările (pe care le 
subliniem din dorința de a primi 
răspuns atît de la cei în cauză, cît 
și de la instituțiile răspunzătoa
re) : UNDE MUNCESC IN 
PREZENT ABSOLVENȚII ȘCO
LILOR TEHNICE, PROFESIO
NALE ȘI DE MAIȘTRI PE 
CARE NU-I INTILNIM ÎN 
COOPERATIVELE AGRICO
LE ? CE CAUZE I-AU DETER
MINAT PE ACEȘTI ABSOL
VENȚI SĂ-ȘI SCHIMBE PRO
FESIA PENTRU CARE S-AU 
PREGĂTIT ÎN ȘCOLI ȘI CUM 
POT FI EVITATE ELE ÎN 
VIITOR ?

Ancheta noastră continuă, deci.

De ce nu ?
(Urmare din pag. I)

tor spiritual a tuturora. 
E cea care ne pregătește 
să devenim din fotoliul 
spectatorului receptaco- 
lul, superior depersonali
zat, adică depărtat subit 
de grijile de peste zi, de 
cancanierele țesături de 
la birou, de gîndul vaga
bond prin vitrinele fur
nizoare garderobei de pri
măvară. Holul, îți împru
mută de la închipuita sa 
garderobă costumul de e- 
pocă și obiceiurile pămin- 
tului care vor deveni în 
acea seară și obiceiurile 
scenei lăsindu-ți doar o- 
chiul critic al omului din 
deceninl nostru, holul te 
pregătește pentru ceea ce 
scena va încerca, timp de 
2—3 ore, să opereze asu
pra ta mutații de valori 
etice și estetice, psi

hice și sociale. Dar nu 
holul asaltat în clipa ape
lului sonor, dar nu holul 
în care devii ridicol per
sonaj de rău famat colț 
de stradă, bîrfind și birfit 
in stingă șl in dreapta, 
dar nu holul în care cro
nicarul de teatru e „răpit" 
de lingă spectatorii muri
tori de rînd de către di
recție sau autorul drama
tic sărbătorit, sus in ca
binet, la o cafea, ci holul 
devenit el însuși solemn 
prin specială decorație 
aplicată spectacolului din 
seara respectivă, prin ho
lul in care intri sfios 
(deci și pios) cu cel puțin 
inversul sfertului acade
mic de oră ca să intri — 
de ce nu ? — în pielea 
spectatorului ideal rivnit 
de la Shakespeare în
coace de către oricare 

slujitor al Thaliel.

• In cadrul turne
ului international de 
tenis de masă de la 
Moscova s-au înche
iat competițiile pe e- 
chipe. Selecționata 
României s-a clasat 
pe primul loc în tur
neul masculin, învin- 
gînd în meciul deci
siv cu .5—2 echipa 
U.R.S.S. Pe locul trei 

s-a clasat echipa Ce
hoslovaciei care a în
trecut. cu 5—1 forma
ția Iugoslaviei.

La feminin a cîști- 
gat echipa U.R.S.S.

II, urmată de U.R.S.S. 
I și Cehoslovacia. E- 
chipa României a o- 
cupat locul 5.

In primul tur al 
probei de simplu fe
mei Maria Alexandru 
a învins-o cu 3—0 pe 
L i h o v Gr is ina 
(U.R.S.S.). La mascu
lin, în turul doi, ju
cătorul român A. Reti 
l-a eliminat cu 3—0 
pe S. Lutte.

• In ziua a doua a 
turneului de volei al 
Armatelor prietene ce

se desfășoară la Sofia, 
echipa Steaua Bucu
rești a obținut o fru
moasă victorie invin- 
gînd cu scorul de 3— 
2 (12—15, 15—6, 15— 
4, 7—15, 15—12) for
mația bulgară
Ț.S.K.A. Cerveno 
Zname. In celelalte 
partide Ț.S.K.A. Mos
cova a cîștigat cu 
3—2 la Honved Bu
dapesta iar Legia 
Varșovia a învins cu 
același scor echipa 
„Iphal Inmingun" 
(R. P. D. Coreeană).

I 
I 
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R. P. BULGARIA. — Nou cartier de locuințe în orașul Burgas

în cadrul conferinței la 
nivel înalt a șefilor de state 
din țările Africii centrale și de 
est, care a avut loc la Kins
hasa, au fost hotărîte măsuri 
concrete privind asigurarea 
securității colective a statelor 
care se învecinează cu Ango
la, Rhodesia, Mozambic și 
Republica Sud-Africană, a de
clarat președintele Mobutu.

El a anunțat că la 15 martie 
la Dar Es Salaam și Brazza
ville vor începe, paralel, lu
crările comisiilor pentru pro
blemele securității și pentru 
problemele economice, trans
portului si telecomunicațiilor, 
așa cum s-a hotărît Ia Kins
hasa. Recomandările și propu
nerile acestor comisii vor fi 
analizate de conferința miniș
trilor de externe ai celor zece 
state, care își va deschide lu
crările la 1 iunie la Lusaka.

I 
I

Camera Comunelor
Răspunzind la o interpelare în 

Camera Comunelor, George 
Thomson, ministru de stat în 
Ministerul Afacerilor Externe, 
a declarat că guvernul britanic 
este hotărît „să-și îndeplineas
că obligațiile sale pentru 
apărarea Federației Arabiei de 
sud, atît timp cit ea rămîne 
răspunzătoare" de 
țară.

„Politica la est de 
actualului guvern 
face 
ales 
suri 
Iilor 
tuației 
obiectul unor disensiuni 
rioase chiar în sinul partidului 
laburist. Deși aceste măsuri 
prevăd, printre altele, redu
cerea cheltuielilor militare în 
străinătate ale Angliei, insis
tența guvernului britanic de 
a-și menține bazele militare 
în această regiune a provocat 
nemulțumirea unui grup tot 
mai numeros de „rebeli" labu
riști. Dintre aceștia, Woodrow 
Wyatt a acuzat în Camera Co
munelor pe premierul Wilson 
că, prin „proiectele sale mili
tare costisitoare și inutile" a 
provocat Angliei actualele di
ficultăți economice.

această

Suez" a 
britanic, 

de mai mult timp, mai 
după inițierea unor ma
de „înghețare" a cheltuie- 
în vederea redresării si- 

economice britanice, 
se-

30 de zileîntr-o peșteră
Intr-o peșteră de 

lîngă Budapesta se 
află de șapte zile o 
expediție de speologi 
unguri, alcătuită din 
șase bărbați și două 
femei în vîrstă între 
20 și 47 de ani. Com
plet izolați de lumea 
exterioară, cei opt 
speologi vor rămîne 
în peșteră timp de 30 
de zile. Țelul expe
diției este de a obți
ne date cu privire la 
rezistența fizică și 
psihică a organismu
lui uman în condiții
le aspre ale peșterii 
și în izolare deplină. 
Expediția a fost fă
cută și într-un scop 
medical : ea va arăta 
medicilor cum func
ționează în adîncul 
pămîntului așa-numi-

Singura realitate „palpabilă", în domeniul de care 
ne ocupăm, datează din 1914, are 80 kilometri lungi
me, 5 ecluze și poate permite zilnic trecerea a 36 de 
nave cu o lungime de pînă ia 243 metri. Este 
vorba de Canalul Panama, aflat pe teritoriul statului 
cu același nume dar 
1903 Statelor Unite.

„concesionat" prin tratatul din

• CAMERA Internațională de 
Comerț, cu sediul la Paris, s-a 
pronunțat pentru dezvoltarea 
relațiilor economice ale statelor 
occidentale cu țările socialiste. 
Camera Internațională de Co
merț, cuprinde ca membrii 6 000 
de societăți industriale și co
merciale din 75 de țări occiden
tale. Ea a recomandat membri
lor săi să renunțe la contingen
tarea importului din țările socia
liste pentru a se putea crea po
sibilități mai mari de export în 
aceste țări.

0 SENATORUL Thomas Dobb, 
democrat din partea statului 
Connecticut, a cerut ca Comisia 
Warren să redeschidă ancheta 
cu privire la împrejurările asa
sinări fostului președinte ame
rican, John Kennedy. Necesita
tea unei redeschideri a anche
tei, a spus el. rezultă și din 
noile mărturii ale procurorului 
districtual din New Orleans, Ja
mes Garrison, care declară că 
asasinarea președintelui Ken
nedy. ar fi fost rezultatul unei 
conspirații. Senatorul american 
a subliniat că membrii Comisiei 
Warren „trebuie să fie pregătiți 
pentru a lua în considerație ori
ce nouă mărturie cu privire la 
asasinatul de Ia Dallas".

0 NOUL reprezentant special 
I secretarului general al 

Cipru, Ribiano Osorlo
al
O.N.U. în

tul simț al 
De aceea, 
expediției nu au luat 
cu ei nici radio și 
nici ceasuri. Membrii 
expediției comunică 
printr-o linie telefo
nică numai cu o sta
ție de observație de 
la intrarea în pește
ră.

Potrivit 
municări 
din punct 
medical 
începe să 
teresantă. 
ora 11, membrii ex
pediției au început 
cea de-a șasea zi a 
experienței, dar după 
părerea lor se află 
sub pămînt numai de 
5 zile. Prin urmare, 
„ceasul biologic" este 
în urmă cu 24 de

timpului, 
membrii

ultimei co- 
telefonice, 
de vedere 
experiența 
devină in- 

Luni, la

ore. Controlul medi
cal prevăzut pentru 
luni dimineață nu a 
putut să aibă loc din 
cauză că membrii ex
pediției s-au culcat 
la ora 5 dimineața... 
crezînd bineînțeles că 
este ora de seară o- 
bișnuită pentru cul
care. (Aceasta se în
tîmplă din cauză că 
ei dorm în medie cite 
9—11 ore și 
au pierdut 
timpului).

Speologii
bine, se hrănesc de 
două ori pe zi, con
sumul lor de apă este 
normal. Controlul 
medical care nu a 
avut loc luni dimi
neața a fost efectuat 
seara, cînd după pă
rerea lor era ziuă.

de aceea 
noțiunea

se simt

Săptămîna trecută pasagerii unui avion american au 
declarat că, în timp ce se aflau la mare altitudine, au 
văzut „corpuri cerești" stranii care se deplasau cu o vi
teză uimitoare. La Ciudad de Mexico, ziarul „Ovaciones" 
și-a pregătit cititorii în vederea unor dezvăluiri senza
ționale : ziarul va publica o scrisoare sosită ...de pe 
altă planetă, al cărei autor, Kan-La-Tsu-Ku, descrie 
„călătoriile" sale spre Pămînt pe bordul unei „farfurii 
zburătoare".

De-a lungul anilor au existat 
„mărturii" privind apariția, în 
diferite regiuni ale globului, 
dar mai ales in S.U.A. și unele 
țări latino-americane, a mii de 
„obiecte misterioase" care zbu
rau cu mare viteză. Pentoga- 
nul s-a sesizat și a creat chiar 
o secție specială care se ocupă 
de elucidarea misterului „far
furiilor zburătoare". O conclu
zie definitivă nu a fost încă 
trasă. Dar în marea majoritate 
a cazurilor s-a constatat că așa 
zisele „farfurii zburătoare" nu 
erau altceva decît rod al iluzii
lor optice, baloane care se de
plasau la mare altitudine, stele 
căzătoare, perdele de nori etc. 
De altfel, imensa majoritate a 
savanților de renume din în
treaga lume consideră că nici 

nu există o asemenea problemă, 
ea fiind întreținută numai 
pentru justificarea activității 
unor pseudo-savanți și realiza
rea unor 
de către 
toare de 
leviziune
din occident, care speculează,

în acest scop, credulitatea oa
menilor simpli.

„Farfuriile zburătoare" au a- 
părut, pentru prima oară, la 
24 iunie 1947, rod al halucina-

beneficii substanțiale 
unele firme producă- 
filme, societăți de te

și ziare de scandal

Tafall, (Mexic) a sosit luni la 
Nicosia pentru a-și prelua func
ția. Intr-o declarație făcu
tă reprezentanților presei, el 
a arătat că va face uz de bu
nele sale oficii pentru ca, îm
preună cu părțile interesate, să 
contribuie Ia reglementarea 
problemei cipriote. Ribiano Oso
rio Tafall, înlocuiește în aceas
tă funcție pe Carlos Bernardes, 
care a demisionat luna trecută

0 GALERIA națională 
din S.U.A a anunțat că 
ziționat, la un preț care depă
șește suma de 5 milioane de do
lari, tabloul lui Leonardo da 
Vinci „Portretul Ginevrei de 
Benei". Creat în jurul anului 
1480, el a aparținut în ultima 
vreme prințului Franz Josef de 
Liechtenstein, posesorul uneia 
din cele mai valoroase colecții 
de artă la ora actuală. „Portre
tul Ginevrei de Benei" este pri
ma operă a pictorului florentin 
care ia drumul unei colecții din 
afara Europei ; el va fi prezen
tat publicului american la 17 
martie, cu prilejul jubileului 
Galeriei naționale de artă.

de artă 
a achi-

0 LA LONDRA a fost arestat 
anticarul George Knapp, vino
vat de tăinuirea a 16 tunuri da- 
tînd din timpul amiralului Nel
son, pe care intenționa 
vîndă în Statele Unite, 
tunuri i-au fost livrate 
anumit John Ross, care 
rat", din castelul Thoresby, în 
total 23 piese de artilerie, și 
care a fost arestat în decembrie. 
Unul din tunuri a fost instalat 
marți, drept... corp delict, în 
sala tribunalului londonez care-1 
va judeca pe George Knapp.

să le 
Aceste 
de un 
a „fu-

I 
I
I

Condițiile înrobitoare, de tip 
colonial, ale tratatului, nu mai 
pot, firește, rezista în anii noștri 
și de aceea panamezii revendică 
Zona Canalului (Z.C.), cerînd re
vizuirea tranzacției încheiate cu 
64 de ani în urmă. In cele din 
urmă, a fost nevoit și guvernul 
panamez — care promova, în 
general, o politică proamericană 
— să ceară încheierea unui nou 
acord care să restituie autorita
tea statului Panama asupra Z.C. 
și să majoreze substanțial anui
tatea (suma percepută de Pana
ma drept compensație pentru fo
losirea de către S.U.A. a Canalu
lui) care, în 1955, a fost fixată 
la 1.930.000 de dolari. Negocie
rile americano-panameze, în
cepute în toam
na lui 1965 și a- 
vînd drept scop 
tocmai stabili
rea unui nou 
statut al Cana
lului nu s-au în
cheiat nici pînă 
azi, deși pe par
curs au fost da
te publicității 
comunicate pri
vind realizarea 
unor „pași îna
inte". iar Ia un 
moment dat s-a 
vorbit chiar de 
anularea trata
tului din 1903.

între timp, însă,
intervenit un element nou : pro
iectele privind construirea unui 
nou canal care să lege Marea 
Caraibilor de Pacific. Din cele 
aproape 40 de variante propuse, 
S.U.A. au luat în considerație 5, 
propunînd construirea de canale 
pe următoarele trasee : Costa 
Rica — Nicaragua, Columbia (în 
nord-vest pe o distanță de 150 
kilometri), Mexic (pe 
de 270 kilometri) și 
panameze. O a șasea 
propusă de Columbia 
seu de 430 kilometri, 
un viu interes la sfîrșitul anu
lui și se pare că a reușit să se 
impună. In orice caz, din cele 
șase trasee, explorările au 
început numai pe două din ele : 
în Panama (cu cîteva luni în 
urmă) și, Ia sfîrșitul lunii tre
cute, în Columbia.

Ce scop au toate aceste pro
iecte ? Este nevoie într-adevăr 
de un nou canal ? Sau de noi 
canale ? Fără îndoială, o aseme
nea nevoie se simte. Actualul 
canal este învechit și, din punct 
de vedere tehnic, începe să nu

mai corespundă cerințelor navi
gației moderne. Necesitatea apa
re și mal evidentă dacă se au în 
vedere perspectivele dezvoltării 
navigației, progresul tehnic în 
construcția de nave, tendința 
spre tonaj mare etc. Dar ce 
soartă așteaptă aceste proiecte 
(ne referim doar la cele două 
pentru care au început prospec
tările) ? Cel panamez — dacă va 
fi în cele din urmă pus în apli
care — nu va putea fi înfăptuit, 
afirmă experții, mai devreme 
de 1975, iar cel columbian mai 
devreme de 1977 (după părerea 
Bogotei) sau de... 1987 (după pă
rerea lui NEW YORK TIMES). 
Și aceasta numai în cazul cînd 
totul merge strună...

Mobilul

în discuție a

• SAPTĂMlNALUL „Obser
ver" relatează că între cancela
rul vest-german, Kurt Georg 
Kiesinger și președintele de 
Gaulie are loc în prezent un 
dialog secret in problema ade
rării Angliei Ia Piața comună. 
Potrivit ziarului, guvernul vest- 
german ar fi dispus să adopte 
punctele de vedere ale guvernu
lui francez in legătură cu opor
tunitatea aderării Angliei Ia 
C.E.E. După părerea ziarului, 
șansele aderării Angliei la Pia
ța comună nu sînt încă excluse.

I
I
I
I
I
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o distanță 
2 variante 

variantă, 
pe un tra- 

a stîrnit

Dar pînă una alta, vasele tre
buie să circule șl, desigur, nu 
pe la Capul Horn, ci pe canalul 
care, oricît ar fi de învechit 
este solid și real, este, cum spu
neam mai sus, singura realitate 
incontestabilă. Dar această ca
le este revendicată insistent de 
panamezi. Și cum S.U.A. nu 
vor s-o cedeze, 
plin proiectele 
scopul realizării, 
în curs, a unui 
cît mai favorabil 
aceea, Washingtonul 
ca cele două chestiuni de bază, 
încheierea unui nou acord asu
pra canalului existent și proiec
tul construirii altuia nou, să fie 
discutate concomitent, în ciuda 
eforturilor panamezilor de ă^e 
disocia. împrejurarea a făcut pe 
unii să afirme că oficialitățile 
din S.U.A. nu s-au gîndit nicio
dată în mod serios la înfăptui
rea proiectelor elaborate, aces
tea nefiind altceva decît mijloa
ce care să le asigure și în con
tinuare stăpînirea Canalului 
Panama.

utilizează din 
amintite, în 
la tratativele 
„aranjament" 

pentru ele. De 
a insistat

ION D. GOIA

Poziții
divergente

Și
Și

activitatea paralel cu 
crările propriu-zise

La Buenos Aires s-au 
anunțat primele cinci 
puncte din totalul de 
șase ale ordinei de zi a 
viitoarei conferințe a șefi
lor de state din emisfera 
occidentală. Ele au fost 
elaborate de un grup de 
experți care își desfășoară 

' JU.
. .-------- ale

conferinței miniștrilor de 
externe ai țărilor membre 
ale O.S.A.

ELVEȚIA. — Clădirea unei școli în construcție la Zurich, care evocă întrucîtva 
Acropole din Atena

în acest scop 
viața în urma 

mecanic. Moar- 
nu avea nimic

pară brusc o mulțime de „o- 
biecte celeste" stranii.

Pentagonul a hotărît atunci 
să deschidă o anchetă. Trei a- 
viatori trimiși 
și-au pierdut 
unui accident 
tea lor, care
misterios, a fost insă exploa
tată pentru acreditarea legen
dei. Apoi, delirul „farfuriilor" 
a provocat o a doua tragedie. 
In februarie 1958, la baza Fort 
Knox (Kentucky) a fost sem
nalat pe cer un obiect rotund 
și strălucitor. Căpitanul Tho-

In 1947 marina americană lan
sase primele baloane sondă 
pentru studierea razelor cos
mice. Or, puțin mai tirziu, au 
fost văzute și... primele „far
furii zburătoare" ! Forma ace
stor baloane, construcția lor 
din material plastic străluci
tor, aspectul lor plat văzut 
de la mare distanță, demon
strau că obiectele observate pe 
cer nu erau chiar atît de mis
terioase pe cit se pretindea. 
Dar căutarea senzaționalului, 
alimentată de imaginația mul
tora, cerea ca „descoperirea"

Pentru Frank 
farfuriile 

venusieni,

Misterul „farfuriilor

Kenneth 
de base- 
societăți

țiilor unui oarecare 
Arnold, fost campion 
bal, directorul unei 
furnizoare de materiale împo
triva incendiilor din Boise 
(statul Ohio). In ziua aceea, 
aterizînd la Pendleton, el a 
relatat unui ziarist că a văzut 
deasupra munților Rainier (sta
tul Washington) nouă obiecte 
circulare zburind „ la fel ca o 
farfurie care ricoșează pe su
prafața unei ape". Termenul 
fusese găsit. Amplificat de 
presa de senzație, a fost sufi
cient să treacă numai cîteva 
săptămini pentru ca în S.U.A., 
Marea Britanie și Canada să a-

mas F. Mantell jr. a fost în
sărcinat să-l vîneze cu avionul 
său P-51. Obiectul se îndepăr
ta repede. La 5 000 metri alti
tudine, pilotul a anunțat prin 
radio : „încerc să urc la 6 000. 
Dacă nu voi reuși să mă apro
pii, abandonez..." El a urcai 
însă pînă la 9 000 de metri, 
și-a pierdut 
cauza altitudinii 
șit.

Specialiștii au 
arunce privirile 
împrejurări care ar fi putut 
avea o contingență cu apari
țiile misterioase de pe cer. S-a 
descoperit un lucru interesant.

cunoștința din 
și s-a prăbu-

început să-și 
asupra altor

să nu fie abandonată. Revista 
americană de mare tiraj „Fate" 
(Destinul) specializată in tele
patie, ocultism și spiritism, a 
scris pentru prima oară, că a- 
ceste farfurii proveneau din 
alte planete. Dar din care ? 
La acest punct s-au ivit pri
mele divergențe între „specia
liștii" problemelor extra-pla- 
netare.

Tn martie 1950, comandantul 
de navă Robert Mac Laughin, 
a explicat în revista „True" 
că aceste farfurii erau locuite 
de marțieni atît de mici incit 
puteau să se introducă in 
discuri cu un diametru de 50

centimetri. 
Scully, dimpotrivă, 
erau pilotate de 
foarte asemănători oamenilor, 
dar avînd o înălțime de un 
metru și posedînd... dinți fără 
alveole. Ei s-ar hrăni cu apă 
grea si concentrate de miere. 
Un alt
Heard, a „explicat' 
riile veneau din Marte dar e- 
rau pilotate de un fel de su- 
per-albine, lungi de 5 centi
metri și extrem de inteligente. 
Cu toții sînt de acord asupra 
unui punct. „Ocupanții" farfu
riilor sînt observatori trimiși 
în spațiul Terrei pentru a a- 
fla cum arată pămintenii.

Anii au trecut și, după cum 
se vede, „misterul" continuă 
să fie întreținut prin interme
diul ziarelor, televiziunii, ci
nematografului, care reușesc 
să impresioneze o parte a pu

blicului. „Farfuriile zburătoare" 
s-au dovedit o mană cerească 
pentru unele grupuri de afa
ceriști, specializați în editarea 
de cărți și filme. Eșecurile lor 
sînt popularizate mai puțin. 
Și unul dintre acestea a fost 
înregistrat cu puțină vreme in 
urmă. După „cercetări" înde, 
lungate, un grup de „savanți" 
care depuneau eforturi pentru 
a stabili o legătură, prin radio, 
cu ființele misterioase din Cos
mos au reușit să primească 
mult așteptatul răspuns. Sem
natarul acestuia 
dioamator de pe

.specialist", Gerard 
că farfu-

era... un ra- 
Terra !

L RETEGAN

Cele cinci puncte se referă 
la integrarea economică și dez
voltarea industrială a Âmeri- 
cii Latine, modernizarea 
dezvoltarea agriculturii 
creșterii animalelor, probleme 
comerciale, dezvoltarea învăță
mîntului, științei și tehnicii, 
planuri multinaționale de in
frastructură și de îmbunătă
țire a sănătății publice. Dez
baterile asupra celui de-al șa
selea punct privind crearea 
unui comitet interamerican al 
apărării continuă fără ca să se 
fi putut aplana dificultățile re
zultate din pozițiile diferite 
ale țărilor latino-americane 
față de această problemă. A- 
genția France Presse preci
zează^ că s-ar fi ajuns, totuși, 
la o înțelegere privind limita
rea înarmărilor țărilor latino- 
americane.

Proiectul argentinian de 
creare a unui comitet inter-a- 
merican al apărării, prezentat 
conferinței miniștrilor de ex
terne sub o nouă redactare, a 
întîmpinat opoziția hotărîtă a 
șase state latino-americane. 
Două dintre acestea, Chile și 
Venezuela, au anunțat că nu 
vor ratifica noua Cartă a 
O.S.A. dacă un astfel de pro
iect va fi luat în dezbaterea 
viitoarei conferințe a șefilor 
de state.

Ordinea de zi urmează să 
fie supusă unei comisii de ex
porti alcătuită din reprezen
tanți personali ai președinților 
țărilor emisferei occidentale, 
care se va întruni în martie 
la Montevideo. Textul defini
tiv al ordinei de zi urmează 
să fie prezentat miniștrilor de 
externe înainte de 25 martie. 
Conferința șefilor de state va 
avea loc la 14 aprilie în loca
litatea Uruguayans Punta dej 
Este.
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